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Gospodarjenje 
in likvidnost

Seja zbora delovnih skupnosti
Odborniki zbora dey>vnih skupnosti naše občine so mi

nuli torek, 30. septrembra, na. samostojni seji razpravljal; o 
nekaterih perečih problemih gospodarjenja na področju ko
mune. Obravnavali so analizo poslovanja gospodarskih orga
nizacij za letošnje prvo polletje, se seznanili s problemom 
nelikvidnosti oziroma likvidnosti te se še izjasnili glede 
predloga zakona ©progresivnem davku na presežne osebne 
dohodke, katerega predlagatelj je republiška skupščina.

Analiza gospodarjenja v delovnih organizacijah v naši 
občini je bila ocenjena kot ugodna, saj so le redke delovne 
organizacije, ki so prvo polletje zaključile z izgubo.

Celotni dohodek se je v gospodarstvu zvečal v tem ob
dobju za 38%. Največja porast se kaže v trgovini ki je do
segla kar 43% več celotnega dohodka. Sledi ji industrija s 
33%, stanovanjska in komunalna dejavnost s 27%, gradbeni
štvo s 26%, obrt s 25%, gostinstvo s 23»/„ kmetijstvo in pro
met pa s 7%.

Dohodek pa je pokazal nekaj manjšo stopnjo rasti, saj 
je ta porast znašal le 29% v primerjavi s celotnim dohodkom 
(38%,). Tudi pr; tem predrajači trgovina (49%), sledijo mu 
gostinstvo (39%), obrt (35%), industrija (26%), gradbeništvo 
(18%), stanovanjska in komunalna dejavnost (10"'(i), promet 
(1%), in kmetijstvo, ki je doseglo le 98% lansko leto ustvar
jenega dohodka.

Vsj ti podatki na področju občine kažejo, da delovni ko
lektivi povečujejo iz meseca v mesec promet in se čedalje 
bolj prilagajajo popraševanju, iščejo nova tržišča, skratka 
skušajo najti zase čbnboljši kos kruha. Tamu primemo se 
tudi večajo osebni dohodki, k; znašajo poprečno v občini 
117.100 starih dinarjev na zaposlenega Kar je še bolj pre
senetljivo, tudi število novo zaposlenih se je povečalo v pr
vih šestih mesecih za 1.501 delavca ali za 9%, kar je celo 
nad republiškim poprečjem.

Svoje poslovanje je v naši občini v prvem polletju za 
ki j učilo z izgubo pet delovnih organizacij. Celotna izguba 
znaša 980.000 dinarjev. Med njimi je bila v največji zagati to
varna »Tomosa« z 889.00 dinajrev izgube. KZ Črnuče s 24.000. 
Center »IPS« s 26.000 in obrtno podjetje »Kamin« z 9.000 dinarji 
izgube. Po vseh znakih sodeč pa se bo položaj v »Tonosi« iz
boljšal, saj je novo vodstvo že izdelalo sanacijski načrt, pa 
tudi poslovno-tehnično sodelovanje z Gorenjsko predilnico 
iz Škofje Loke ter pod j it jem »Tekstil« obeta, da se bo ko
lektiv rešil najhujšega. Seveda je še vedno v ospredju kad
rovski problem, saj je podjetje melo ob polletju le onega 
visokokvalificiranega strokovnjaka.

Tudi problemu likvidnosti oziroma nelikvidnosti so od
borniki posvetili precej časa. Tako dolgovi kot terjatve še 
vedno rastejo, dasiravno so slednje večje Ugotovili so, to 
pač ni samo problem gospodarskih organizacij v naši občini, 
Pač pa splošni problem jugoslovanskega gospodarstva. Za
tegadelj so sklenili, po že znanih ugotovitvah opozoriti še en. 
krat ustrezne republiške dn zvezne organe s pomočjo poslan- 
cev, ki naj bodusi o tem sprožijo poslanska vprašanja, ali pa 
kako drugače opozore na novzdržnost sedanjega položaja, ki 
utegne postati še slabši proti koncu leta.

Močno pa se je razvnela razprava o predlogu za izdajo 
zakona o progresivnem davku na presežne osebne dohodke. 
Vsi odborniki, ki so sodelovali v razpravi, so menili, da ima 
Predlog zakona precej pomanjkljivosti in da se v njem ka
žejo težnje po uravnilovki, kar pa bi bito za razvoj gospo
darstva tudi na tem območju prej škodljivo kot ne. Zavedati 
ae Je namreč treba, da je kvalifikacij.skta struktura v gospo
darstvu v Sloveniji naj nižja od vseh republik v državi. Zato 
bi stališča, kljub družbenemu dogovoru, morala zajeti mož- 

nagrajevanja strokovnjakov po potrebi, ne pa jih uok- 
^kjat; in tesniti. Prav tako sodijo odborniki zbora, da fo<r-

Nadalj. na zadnji strani

Komunalna dela 
v glavnem 
po načrtu '

Novo cesto od separacije 
podjetja »Tehnika« v Stoži- 
cah do Titove ceste bodo 
gradili prihodnje leto, čeprav 
je bila v načrtih za letos. 
Zemljišče, kjer bo tekla ce
sta, so odkupili že pred leti, 
letos pa so urbanisti prema
knili traso približno za 50 me
trov proti severu. Premoženj
sko pravni postopek bodo 
morali ponoviti in cesto bodo 
lahko gradili šele prihodnje 
leto.

Pri gradnji pasu za počasni 
promet ob glavni cesti na 
Črnučah je prišlo do zastoja 
zaradi kanala, ki gre pod 
počasnim pasom. Na Črnučah 
pa bodo zgradili dve pokriti 
avtobusni postajališči in si
cer pri mostu čez Savo in 
na končni postaji. Cestišče 
na drugih postajališčih pa 
bodo utrdili.

Od preostalih komunalnih 
del, ki so bila v, načrtu za 
letos, so končali ureditev 
Hacquetove ulice, Ulice Car
ja Dušana in Brankove ulice, 
zgrajena so igrišča pri osnov
nih šolah Maksa Pečarja na 
Črnučah in Danile Kumar v 
Stožicah, končana so tudi 
dela pri osnovni šoli v Dolu. 
Izdelali so načrt za ureditev 
Puntkove in Dečmanove ulice 
v Stožicah.

4. seja
občinske skupščine

400
milijonov
presežka
Ker so prepozno dobili 

analizo Službe družbenega 
knjigovodstva o poslovanju 
bežigrajskih gospodarskih or
ganizacij v letošnjem prvem 
polletju, so odborniki na 
zadnji seji obeh zborov ob
činske skupščine sklenili, naj 
to analizo obravnava zbor 
delovnih skupnosti na pose
bni seji. Razpravljali pa so o 
poročilu Stanovanjskega pod
jetja Bežigrad — Moste in 
sprejeli več predlogov tega 
podjetja v zvezi s stanova
njskim gospodarstvom.

Odborniki so izvolili tudi 
sedem delegatov, ki bodo 
bežigrajsko občino zastopali 
na zasedanju delegatov ob
čin v republiški skupščini. 
Izvoljeni so bili: Karel Kušar, 
Jožko Pirnar, Jernej Mlakar, 
inž. Nada Puppis, Stane 
Hvale, inž. Andrej Lasič in 
Lado škraban.

Za ravnatelja osnovne šole 
v Dolu so imenovali Franca 
Mihelčiča.

Občinska skupščina je spre
jela odlok o tem, katere ze
lenice za Bežigradom so ob
činskega pomena ter odlok 
o premijah za kravje mleko..

Potrdili so tudi zazidalni 
načrt za industrijsko cono 
ob kamniški progi v Stožicah. 
Načrt je bil avgusta meseca 
razstavljen, zdaj pa ga bodo 
poslali mestni skupščini, ki 
ga dokončno sprejme.' Načrt 
je izdelalo podjetje »Investa«, 
projektant je bil inž. Peter 
Kerševan.

Ta zazidalni načrt obrav
nava predel med kamniško 
progo na zahodu, projekti
rano mestno obvozno cesto 
na severu (približno v višini 
doma krajevne skupnosti 

Nadalj. na 2. strani

vrtec v Glavarjevi kmalu pod streho

Premalo obveščeni
SZDL ocenjuje aktualno politično situacijo

Javnost je bila o razpravah 
izvršnega sveta glede gradnje 
avtomobilskih cest o posveto
vanju na Brionih in o drugih 
dogovorih premalo obvešče
na preko tiska in televizije, 
so poudarili na razširjeni 
seji izvršnega odbora občin
ske konference Socialistične 
zveze delovnega ljudstva Be
žigrad, ko so ocenjevali ak
tualno politično situacijo pri 
nas. Seji so prisotsvovali člani 
izvršnega odbora in predsed
niki krajevnih konferenc 
SZDL.

Vprašanja v zvezi s cesta
mi sploh ne bi bila tako aktu- 
sdna, so menili udeleženci v 
razpravi, če hi bili odnosi 
med zvezo in republiko bolje 
urejeni. Republiška skupščina 
je vse premalo informirana

Nov hram učenosti
Pouk v osnovni šoli na Brinju že prihodnjo jesen

Predsednik občinske skupščine Karel 
Kušar je v ponedeljek 15. septembra po
ložil temeljni kamen za novo osnovno 
šolo, ki bo stala na zemljišču ob Uici 
Pohorskega bataljona in Tolstojevi ulici. 
Direktor gradbenega podjetja »Obnova« 
Andrej Plestenjak je obljubil, da bo šola 
zgrajena prihodnjo jesen.

Poslopje nove šole bo pritlično, oziro
ma enonadstropno. Vhod bo iz Ulice Po
horskega bataljona. Šola bo imela 19 učil
nic, veliko telovadnico, kuhinjo, knjižnico 
in pionirsko sobo, ki bo urejena kot mla
dinski klub. Ob šolah bo veliko prostih 
površin, kjer bodo uredili športna igrišča.

Nižji razredi bodo imeli razredni pouk 
v matičnih učilnicah, višji pa bodo imeli 
kabinetni pouk.

Gradbena in obrtniška dela bodo ve

ljala približno 600 milijonov starih dinar
jev. šolo gradi gradbeno podjetje »Ob
nova«; računajo, da bo do zime pod 
streho, prihodnje šolsko leto pa bi začeli 
s poukom.

šola na Brinju bo peta popolna os
novna šola, zgrajena za Bežigradom po 
vojni. Doslej postavili osnovno šolo v 
Dolu, »Danile Kumar« v Stožicah, »Borisa 
Kidriča« v Savskem naselju ter osnovno 
šolo »Mirana Jarca« v krajevni skupnosti 
»Boris Kidrič«. Povečana je bila osnovna 
šola »Maksa Pečarja« na Črnučah, kjer so 
zgradili tudi telovadnico, prenovljeni sta 
bili šoli na Ježici in osnovna šola »Vita 
Kraigherja« ob Vodovodni cesti.

O slovesnosti ob začetku gradnje nove 
šole na Brinju berite na 2. strani.

o dogodkih v zvezi in obrat
no, so poudarili in za primer 
navedli emisijo denarja, ki 
vsekakor ne bo pripomogla 
k uspešni izvedbi reforme, 
pa vendar na ta vprašanja 
občanov še nihče ni> dal ustre
znega odgovora.

Podprli so predlog, da bi 
morali s številčnimi podatki 
o sredstvih, ki jih Slovenija 
prispeva federaciji, seznaniti 
tudi javnost. Ogorčeni so bili 
nad vestmi, da se želi Slo
venija' odcepiti. Menili so, da 
so te parole plod negativnega 
vpliva slovenske emigracije, 
ki ji ne bi smeli dovoliti, da 
s podobnimi vestmi vpliva 
na razpoloženje ljudi v Slo
veniji.

O odgovornosti so menili, 
da je treba to vprašanje za
ostriti ne samo spodaj, tem
več tudi v zveznih in repub
liških forumih. Vzrok za
takšno stanje ni samo v oči
tkih leaderstva, temveč so
glavni vzroki v nedoslednem 
izvajanju gospodarske in 
družbene reforme. Obsodili 
pa so način, da lahko zdaj 
kdorkoli brez doKazov na
miguje na krivdo posameznih \ 
oredstavnikov. Smatrali so, 
la bi morali prenehati s ko
lektivno odgovornostjo, pač 
pa naj bi z dokazi argumenti
rali krivdo posameznikov

Prav situacija v zvezi s
cestami nam je pokazala, da 
je potrebno o raznih vpraša
njih, ki zadevajo širši krog 
občanov, več govoriti ter pra
vočasno in objektivno se
znanjati javnost, pa naj bodo 
vprašanja še tako dehkatna, 
so poudarili na seji izvršne, 
ga odbora bežigrajske SZDL. 
Socialistična zveza je dolžna 
zahtevati javnost dela vseh 
organov, obvešanje na vse1- 
nivojih, pr; reševanju aMn:| 
nih vprašano pa zagotovi - 
možnost sodelovanja občanov.

Spomnili se bomo narodnega shoda pred sto leti ter pregledali cilje 
ki so pred Slovenskim narodom v sedanjosti

V nedeljo 5. oktobra do
poldne bo v Vižmarjah pro
slava ob 100-letnici vižmar- 
skega tabora. Na zborovanju 
bo govoril predsednik skup
ščine SR Slovenije Sergej 
Kraigher. Odkrili bodo tudi 
spojninsko obeležje. Za or
ganizacijo proslave skrbi po
seben odbor pri mestni kon
ferenci SZDL Ljubljana.

Na proslavi bodo nastopali 
Še pevski zbori, folklorne 
skupine in godbe na pihala. 
Taborniki, planinci, gasilci 
in drugi bodo prišli v svo
jih uniformah In s prapori. 
Povabili so tudi predstav
nike zamejskih Slovencev ter 
Matice srbske in Matice br-

vatske. Na predvečer prosla
ve bodo na hribih okrog 
Ljubljane zagoreli kresovi.

Doba taborov od leta 1868 
div leta 1871 je bilo sicer krat
ko, toda izredno svetlo ob
dobje naše zgodovine, piše 
dr. Vasilij Melik. Prvi tabor 
ali politično zborovanje na 
prostem, ki so ga v začetku 
imenovali tudi miting, je bil 
v Sloveniji v Ljutomeru 9. av
gusta 1868, potlej pa se jih 
je v različnih krajih zvrstilo 
še 18. Največji je bil v Vi- 
žmarjih 17. maja 1889, kjer 
se je zbralo od 25.000 do 
30.000 ljudi iz vseh slovenskih 
dežel; prišli so tudi gostje 
■ Hrvatskega ter zastopnik

Združene srbske mladine iz 
Novega Sada.

Tabori so služili boju za 
Zedinjeno Slovenijo, ki se 
je upravičeno zdela našim 
prednikom pred stoletji, ini- 
ciatorjem in organizatorjem 
taborov, edino zagotovilo za 
to, da bodo dosegli narodno 
enakopravnost v habsburški 
monarhiji. Tabori so razširili 
zahtevo po Zedinjeni Sloveniji 
mod kmečkimi množicami 
ter jih politično razgibali in 
navdušili. Bili so neke vrste 
plebiscit za združitev vseh slo
venskih dežel v eno samo po
litično enoto. Na spominskem 
znaku vižmarskega tabora je 
pisalo; »Zedjnhop sel .Ne vdaj
mo set Živeto Slovenija.«



Zakaj ovinki, če bi šli 
labko naravnost?
O modernizaciji Vodovodne ceste govori projektant inž. Pečenko

Letos je naposled prišla na ulica, podaljšani do Stožic) vodne in Samove ulice smo
vrsto za modernizacijo tudi ter prečne ceste (Samova, »jezik« pustili zato, da smo
Vodovodna cesta. Asfaltirali Topniška, Posavskega), pra- zaščitili parkirane avtomobi- 
so vozišče in pločnike ter vokotno na omenjene glavne
pripravili prostor za zelenice žile. Ta osnovna prometna
na odseku od »Lesnine« do mreža je od vseh Ijubljan-

le. Križišče je »zavito izpe
ljano«, kar bo v skladu s 
predvideno novo ureditvijo 

priključka na Triglavsko uli- skih predelov za Bežigradom prometa (le desno zavijanje).
co v dolžini približno 900 me- naj lepše začrtana in se po 
trav. Dela so veljala okrog planu tudi gradi. Vse druge
110 milijonov starih dinarjev; 
denar je bil zagotovljen v 
občinskem proračunu.

Predstavnik krajevne skupnosti »Posavje« Stane Koman je govoril ob položitvi 
temeljnega kamna za novo osnovno šolo na Brinju

ulice so stanovanjske ceste. 
Vodijo do stanovanj, garaž, 
trgovin itd in na njih je do
voljena manjša hitrost vož
nje.

Po starih načrtih je bila 
Vodovodna cesta nekakšna 
vpadnica v mesto, ki naj bi 
razbremenila Titovo cesto in

Ko so konec avgusta de
lavci odšli, je bde veliko ob
čanov začudenih, ko so videli 
novo Vodovodno cesto. Vo
zišče je precej ožje kot je 
bilo prej, mnogim ne gre v 
glavu čudna razvrstitev ze
lenic in parkirnih prostorov.

to,™«. »-... to nima takšnega pomena,
kot so ji ga namenili nekdaj.

je med drugim dejal inž. Pe
čenko.

Ob prireditvah na stadionu 
bodo avtomobilisti seveda 
parkirali tudi na urejenih ze
lenicah, kar počno že zdaj, 
to pa bo treba preprečiti.

Pri Ljubljanskem urbani
stičnem zavodu je občina na
ročila lokacijsko dokumenta
cijo tudi za parkirni prostor

naj bi bila temu primemo nasproti stadiona ob Titovi 
tudi urejena. V novem načr- cesti, pred Centrom strokov-
tu ima Vodovodna cesta dru- nih šol. Parkirni prostor naj 

bi bil urejen kot park, po
doben je pri hali Tivoli. 

Zdajšnji vogal Titove in
Po Generalnem urbanistič- Vodovodna cesta zdaj nima Vodovodne ceste, za gostilno

nem planu Ljubljane je glav- priključka na Titovo cesto, 
na prometna žila bežigrajske- ^0 bo urejena nova Samova 
ga kraka Titova cesta. Osnov- uijca pa bo na križišču pri

»Planica«, bodo obravnavali 
posebej, v sklopu ureditve 
celotne Titove ceste, zato te-

liram učenosti
Na slovesnosti ob začetku v velikih in svetlih učilni- vzgojo ter upravni službi ob- _ ^ ^ ^ ^ ^ ^ __ _____ ___ __________ ____
gradnje nove osnovne šole na Cah, temveč morajo imeti čine, za vse razumevanje, ki no prometno mrežo tvorijo stadionu dovoljeno le desno ga "odseka niso "uredili Go-
Brinju so se zbrali predsed- urejene kabinete, opremlje- ga posvečajo gradnji šol in še vzporedne ceste, za raz- zavijanje, predel med Titovo stilno »Planico« bodo podrli
nik občinske skupščine Karel ne z učili, da je pouk nazo- vzgojno varstvenih ustanov bremenitev Titove ceste ....
Kušar, predsednik občinske ren in razumljiv ter da pri- Kl Bežigradom. <Podmilščakova in Vojkova
konference SZDL Janez Rig- tegne učenca k sodelovanju.

Seja občinske 
skupščine

Nadalj. s 1. strani

Jer, predsednica sveta za pro-' Učenec, ki dovrši osemletko, 
sveto in telesno vzgojo mora biti vsestransko pri- 
inž. Nada Puppis, predsednik pravljen za življenje, za bo- 
krajevne skupnosti Posavje ijge življenje, ki mu ga je 
Janez Dremelj, ravnatelji priborila socialistična revolu- 
osnovnih šol, pionirji in pio- cija. Izobrazba, splošna in 
nirke ter drugi. strokovna, je poglavitna osno-

Najprej je govoril pred- va za razvoj gospodarstva, 
stavnik krajvene skupnosti znanosti in kulture, naše dru- 
»Posavje« Stane Koman. Po- žbe nasploh. To je tudi bi- 
tlej so pionirji pozdravili stveni razlog, zakaj družba 
predsednika občinske skup- posveča toliko skrbi šolstvu, 
ščine, predsednik gradbenega v novih se morajo
odbora nove šole Alojz Str
mole pa se je zahvalil občin
ski skupščini za veliko skrb, 
ki jo v zadnjih letih posveča 
šolam in vzgojno varstvenim 
ustanovam. Direktor gradbe
nega podjetja »Obnova«, je 
dejal, da bodo delali z vsemi 
močmi, da bo šola dograjena 
takrat, kot so se dogovorili.

Predsednik občinske skup-

vzgajati otroci v ljudi, ki 
bodo znali čuvati to, kar je 
bilo pridobljenega z velikimi 
materialnimi in človeškimi 
žrtvami; vzgajati jih morajo 
v dobre državljane ter zave
dne Slovence in Jugoslovane.

Ko postavljamo temeljni 
kamen te šole, prosim izva
jalca te investicije, da bo pri-

in Vodovodno cesto je vse- tamkaj pa postavili veliko 
eno dobro dostopen — ure- poslovno zgradbo.
jeni sta bili Triglavska in------------------- ----- ----------- —
Posavskega ulica, Vodovod 
je glavni vzrok, da mora Vo
dovodna cesta ostati, sicer 
bi po koščkih odpadla.

Novi funkciji Vodovodne 
ceste smo prilagodili tudi 
ureditev: bilo naj bi čim več »Posavje«), projektirano in-
parkirnih mest, saj je par
kiranje na cesti ceneje, kot 
pa, da bi iskali parkirne 
površine zunaj ceste. Na raz- 

J[ polago je bil razmeroma ši- 
* rok pas, zato smo se odT 

ločili za 5 metrov široko vo
zišče (kot je normalna širina 
stanovanjske ceste), ves o- 
stali prostor pa namenili za 
parkirišča, opremljena z žele-

i t i* /-v 1 -1 ^ \ 1 -i 1 r 1 i

dustrijsko cesto na vzhodu 
(zahodno od ulice Pohorske
ga bataljona) ter novo tovar
no kovinske galanterije na 
jugu. Na tem prostoru bodo 
imela svoje obrate podjetja 
»Plutal«, »Emba«, »Mercator« 
in »Agrotehnika«.

Občinska skupščina je skle
nila, da bodo pri Komunalni 
banki in hranilnici vezali

ščine Karel Kušar je ob po- stopil h graditvi z vso skrb
iožitvi temeljnega kamna 
dejal:

»Občina Ljubljana—Beži
grad ni med slovenskimi ob
činami, ki bi bile zaradi po
manjkanja prosvetnih insti
tucij med manj razvitimi, je 
pa zaradi stalnega priseljeva

nostjo in vestnostjo, da bo 
poslopje zgrajeno z najbolj
šim gradbenim materialom, 
brez prekoračenj predraču
nov in terminov. Iz doseda
njih izkušenj pri gradnjah 
pa priporočam tesno sodelo
vanje med izvajalcem inve
sticije in projektantom ter

Prenovljena Vodovodna cesta

nicami, kjer bo raslo tudi 200 milijonov starih dinarjev
in na podlagi te vezave na
jeli prihodnje leto 350 mili
jonov starih dinarjev kredita. 

Dohodki občinskega prora- 
potrebe stadiona. Le-ta potre- čuna bodo namreč letos za 
buje parkirni prostor zraven skoraj 400 milijonov starih 
bencinske črpalke, pred Cen- dinarjev višji, kot so plani-

J| drevje, da ppgled na Vodo
vodno cesto ne bo preveč dol

Upoštevati smp morati tudi

DELEGATI OBČIN
trom strokovnim šol in na 
Vodovodni cesti. Od Samove

rali. Republiška skupščina 
je priporočila občinam, naj

ulice do žolgerjeve ulice ža- teh povečanih dohodkov ne 
to nismo pustili »jezikov« razdelijo uporabnikom pro- 
zelenie, da je več prostora računskega denarja, temveč

naj jih prihodnje leto upo-Odborniki občinske skup. ške skupščine razpravljati in za parkiranje .. .
ščine so na zadnji seji izvo- sklepati. Ce bi zelenice v celoti opu- rahljajo za zmanjšanje obre-

nia liudi na to območie v ne- —7------ — im riripnnte ki bodo našo Delegat občine je dolžan stili, bi bilo le malo več menitev gospodarstva. Beži-
nehni stiski za šolske prosto- S^graSim ^orsUom občinsko skupščino zastopali na zasedanju delegatov v re- parkirnih mest, širirm ceste grajska občinska skupščina
re. Občinska skupščina je Tako bi vsT^roSe kTTe na zasedanju delegatov občin publiški skupščini sporočali pa b. bila zoprna Zelenice je upoštevala to priporočilo,
nred časom analizirala to , ,, ° n crr Vnnpniir le mnenja, stališča in pred- so cenejše kot asfalt, na- da pa ta čas denar ne bi mr-
problematiko in ugotovila, da stranjevT n 'rešTvaT kar Izvoren Z bUi^ preZZk loge občin. Ta stališča sploh jih pa v Ljubljani ni- tev ležal na žiro računu ob^
bo v bližnji prihodnosti ’ po- je^Ski skupšč.m' pora občZke skupščine Karel m predloge določi občinska marno prav«*, ^-icejudi ^ jev nal^fT banko
r^še^vfUojno0^ za pravočasno izročitev Kušar, predsednikovem za ^ZjaT X m^ev^f' doh^uT*" ^^TnaložL “
vemusunov! mtenravie SV°jemU na' fZnik J,eta°zadX in Jplt Pri tem sodeluje z dru- novni šoli Vita Kraigherja, čina prihodnje leto najela
bilo v zadnjih dveh in pol zadeve Jernej Mlakar žbeno-političnimi organizaci- Ko bodo zelenice urejene, bo 350 milijonov starih dinarjev
letih investiranega precej de Predstavnik krajevne skup- . t J prosveto farnit delovnimi in drugimi Vodovodna cesta povsem kredita za komunalno in
narja v razširite^ fn moder- med dn^im ZZ ZteleZ vzgSa iA Nada Občinska skupščina lahko drugačna. Čuden je tudi vtis stanovanjsko gradnjo, se pra-
nizacijo sedanjih šolskih ka- je med dru»im deJal- Puppis, predsednik sveta za razreši, delegata občine, če ker robniki ne tečejo v ravnih vi za taksne nujne investici
pacitet. V tem času so izročili »Polaganje temeljnega kam- zdravstvo in socialno varst- n*1 zasedanju ravna v nas- črti. Funkcionalnost taksne
svojemu namenu dve vzgoj- na za to novo šolo pomeni vo Stane Hvale, predsednik protju s stališči, kakršna je ureditve bo s časom doka-
no varstveni ustanovi, tretja pravočasno izgradnjo šolskih sveta za gospodarstvo inž. An- sprejela občinska skupščina, zana. Na križišču Vodo-
pa je tu v neposredni bliži- prostorov za povečano število drej Lasič ter predsednik
ni, v gradnji. Napori, ki jih prebivalstva oziroma otrok sveta za urbanizem in ko.
občinska skupščina vlaga v 
ureditev šolstva in varstva 
niso majhni, so pa nujno po
trebni, če hočemo, da se bo 
naša mladina učila v, sodo
bnih učilnicah in da bomo 
dve izmeni v šolah zamenjali 
z eno. Skratka, treba je 
ustvariti pogoje za čim

v naši in sosednji krajevni viunalne zadeve Lado Skr- 
skupnosti. Področje Posavja gan. Ti delegati bodo stalni, 
ima takšno lego, da ima naj- občinska skupščina pa lahko 
več pogojev za stanovanjsko izvoli še delegate za posame- 
gradnjo, zlasti visoko. Število zno zasedanje delegatov ob- 
prebivalstva hitro narašča: čin.

je, ki bi sicer bremenile ob
činski proračun za prihodnje 
leto.

Zasedanje delegatov občin 
v skupščini SR Slovenije je 
nova oblika sodelovanja med 
republiško skupščino in 
občinami. Delegati občin bo
do na zasedanju povedali 
mnenje o temeljnih vpraša
njih s področja komunalnega 
sistema, financiranja družbe, 
no-političnih skupnosti, dru-

zdaj jih je nekaj čez 7.000, 
prej kot v desetih letih jih 
bo okrog 22.000. Potrebno bo 

smotrnejši, življenu ustreza- zgraditi dve novi šoli: za 
joči pouk, tako da bodo imeli eno danes polagamo temeljni 
učenci možnost vsestranske- kamen, namesto druge pa je 
ga izživljanja in urejanja svo- predvideno povečanje obsto
jih umskih in fizičnih spo- 3eče šole »Danile Kumar- 
sobnosti. jeve«.

Z novo šolo, ki ji danes po- Danes si ni več mogoče ___ ______  ___ ___
stavljamo temeljni kamen zamisliti osnovne šole, ki nima ib enega'planiranfa komunal- 
sredi novo urejenega stano- organiziranega dnevnega var- in .tanovaniskcaa ao-
vanjskega naselja, bo prob- stva otrok, ki obiskujejo šolo. ,podarKtvat .stanovanjske po- 
iem jugozapadnega dela nase Dnevno varstvo je podaljšano mik prostorskega planira- 
občine deloma resen raz- bivanje otrok v šoli. Za tak- nja in Zbanizma javne var- 
bremenjene pa bodo tuch so- šno varstvo pa so potrebni nosti, izobraževanja ter zdrav- 
sednje šole, katerih kapaci- prostori in prehrana in ta ira snriaineaa. varstva
tete so presežene in se same šola jih bo Imela.« bodo m vpZšSa
borijo s težavami zaradi pra- stane Koman se je v imenu obravnavali in o njih odlo- 
obremenjenosti m premajh- krajevne skupnosti »Posavje« čali poslanci v pristojnih 
mh prostorov. in v imenu krajevnih dru- zborih republiške skupščine.

Današnji mladini je treba žbeno-političnih organizacij O stališčih, ki jih bodo spre- 
nuditi možnost za sodobni zahvalil občinski skupščini, jeli delegati občin, bodo mo. 
pouk, H ee ne odvija samo »vetu za prosveto in telesno roli pristojni zbori republi.

NOVA POŠTA V STOŽICAH — Na podjetju za PTT promet so nam povedali, da 
bodo novi poštni urad blizu Lampiča ob Titovi cesti odprli sredi prihodnjega le^ 
ta. Pošta bo zelo sodobno opremljena. Na razpolago bodo med drugim tudi poštni 
predali.
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Upokojenci
protestirajo
zaradi stanovanj

Pred spremembo zakona o stanovanjskih razmerjih

Društvo upokojencev Beži
grad je tudi našemu uredni
štvu poslalo protestno noto. 
Upokojenci zavračajo pred
loge za spremembo sedanje
ga zakona o stanovanjskih 
razmerjih, ki so jih hišni 
lastniki iz Ljubljane, poveza
ni s hišnimi lastniki iz Beo
grada in Niša, predložili zve
zni skupščini.

Hišni lastniki predlagajo, 
naj se odvzame stanovanj
skim najemnikom pravico od
dajati v podnajem del svo
jega stanovanja brez soglasja 
lastnika, prepovedali naj bi 
tudi zamenjavo stanovanja, 
če lastnik s tem ne soglaša. 
Hišni lastniki utemeljujejo, 
da stanovanjski najemniki iz
koriščajo podnajemnike, za
menjava stanovanja pa je po
vezana z nagrado. Upokojenci 
pravijo, da tudi lastniki izko
riščajo podnajemnike in se 
s spremembo zakona položaj 
podnajemnikov ne bo spre
menil, pa tudi nagrade pri 
zamenjavi stanovanj ne bodo 
prenehale.

Ce ima stanovanjski najem

nik preveliko stanovanje, naj 
odda del svojega stanova
nja hišnemu lastniku, uvedli 
pa bi sostanovalsko razmer
je, predlagajo hišni lastniki. 
Upokojenci pravijo, da seda
nji zakon prepoveduje na 
novo ustanavljati sostanoval
ska razmerja, če bi jih vedli, 
pa bi hišni lastniki hitro iz
rinili stanovanjskega najem
nika iz stanovanja.

Upokojenci tudi nasprotu
jejo predlogu, da bi hišni 
lastniki prosto določali sta
narino in sklepali stanovanj
ske pogodbe za določen čas, 
da bi odpravili prenos stano
vanjske pravice oziroma ta- 
koimenovano dednost stano
vanja. Ne strinjajo se tudi, 
da bi dovolili izseliti stano
vanjskega najemnika kamor
koli in v kakršnokoli stano
vanje.

»Ugoditi hišnim lastnikom 
pomeni odmik v kapitalizem, 
v predvojne razmere,« piše 
v protestni noti. Upokojenci 
se zavzemajo za humane do
ločbe sedanjega zakona o 
stanovanjskih razmerjih.

Rekonstrukcija Titove ceste
Od Ruskega carja do mostu bodo asfaltirani pločniki in kolesarske steze

Konec septembra so za
čeli preurejati Titovo cesto 
od Ruskega carja na Je
žici do mostu cez Savo. 
Uredili in asfaltirali bodo 
pločnike za pešce in kole
sarske steze ter nekoliko 
razširili in zravnali vozi
šče za avtomobile.

Pol knjige na Bežigrajčana
Ob 20-letnici ljudske (matične) knjižnice

Ljudsko knjižnico Bežigrad, ki ima svoje daloč 
preskromne prostore* ato Titovi cesti (nasproti Gos
podarskega razstavišča), smo ustanovili 1949. leta. 
Letos torej praznuje dvajsetletnico obstoja. Hkrati 
ta knjižnica predstavlja matično knjižnico za Be
žigradom, kar pomeni, da vodi vso skrb za nakup 
in ureditev knjižnih novosti v naši občini.

Začela je takorekoč iz nič. Prvo leto jo je obis
kalo 1.814 bralcev in si izposodilo 3.895 knjig, med
tem ko so lani zabeležili že 34.000 bralcev (čez vse 
leto), izposodili pa 4?b 82.812 knjig. Torej brez dvo
ma lep napredek.

Ob obletnici ponavadi govorimo o uspehih in 
»zapojemo« slavo temu ali onemu. Tokrat — ob

Za Bežigradom živi okrog 41.000 prebivalcev. 
Po jugoslovanskih normah bi morala imeti knjiž
nica vsaj eno knjigo na prebivalca, v resnici pa jih 
ima komaj 20 tisoč. Torej pol knjige na občana . . . 

Upravnica knjižnice Alenka Zupan pravi takole: 
»Potrebujemo novo knjižnico in čitalnico, o tem 

ni nobenega dvoma. Pri planiranju novih sosesk 
doslej še nismo zasledili, da bi kdorkoli mislil ali 
vsaj omenil takšno ustanovo. Niti centimetra proste
ga prostora nimamo več za nove knjige. Kaj naj 
storimo? Naj ne kupujemo več novih ali naj store 
razprodamo? Med vsemi osmini knjižnicami v 
Ljubljani premoremo daleč najmanj prostora. 
Mislim, da številni obisk, ki ga imamo, govori zato.

lps|
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na&i matični knjižnici — to m povsem primerno.
Zakaj ne? Poglejmo:

Ljudska oziroma naša matična knjižnica Je leto« 
dobila 12 milijonov starih din iz občinskega pro
računa pa je zaslužila 4 milijone z izpoaejevalnino. 
Redno zaposluje pet ljudi. Za nakup novih knjig je 
porabila le tri milijone, en mili'on za vezavo sta
rih, medtem ko najemnina za poslovni prostor in 
materialne stro&ke ter vzdrževanje veljata dva stara 
milijona. Zaslužki knjižničarjev so v primerjavi 
z drugimi zelo skromni.

Navada je, da knjižnice vso izposojevalnino po
rabijo za nakup novih knjig. To pri nas za Beži- 
gradom ni mogoče, ker nimajo več prostora zanje. 
Skromni prostor je od tal do stropa dobesedno 
založen s knjigami. Kam torej z novimi?

Teden otroka
»USPOSOBIMO KADRE ZA VZGOJO IN VAR

STVO OTROK« glasi letošnja mednarodna paro- 
Ja za Teden otroka, ki bo trajal od 6. do 12. 
oktobra. Ne samo ljubezen, tudi skrb za otroka 
*ahtcva sposobnost in kvalifikacijo.
. Zvez« prijateljev mladine v Ljubljani Ima za 
"-UiSnji teden otroka zelo obširen program. Pri
pravila je ciklus predavanj, po vsakem preda- 
*anju pa bp organiziran razgovor s starši; v be- 
Jjgraj.ski občini bodo ti razgovon na Soli dr. Vita 
Kraigherja.

Akcijski del programa zajema: zbiralno akcijo 
trgovskih In gostinskih podjetij s prodajo 

•amkic (im 0,20 din), zbiralno akcijo s prodajo 
Tednu otroka po domovih, ki jo bodo 

vedla društva prijateljev mladine in akademijo 
t^oern. kt Jo bodo brezplačno predstavile ofo- 
bni t tbasbenu šole in zavod za glasbeno In 
»n* no v:’'g°jo. Vstopnice bodo DPM razpečala v 
nipPbdarskih organizacijah tako, da bodo a vstop- 
IjJrjal zbrala čim več sredstev S tem bodo Ljub- 

ancani prispevali svoj delež za hitrejšo zgraditev 
?Jemahšča za otroke — begavčke v Ljubljani, 

v t •, nuJno potreben v našem glavnem mostu in 
p bamen je leto« akcija ob Tednu otroka 

mujPrinio zbiralno akcijo društev prijateljev 
“mne ob Tednu otroka!
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Dela izvaja Cestno pod
jetje Ljubljana, ki tudi 
upravlja s cestami I. reda, 
kakršen je odsek ceste 
Šentilj—Sežana skozi Je
žico. Pričakovati je, da bo 
cesta do zime urejena.

Po rekonstrukciji bo vo
zišče široko 7 metrov, na. 
vsaki strani pa bo še me
ter širok pločnik in pol
drag meter široka kolesar
ska steza. Pri trolej bu
šnem obračališču na Ježi
ci, kjer je tudi odcep v 
kamping, bo vozišče ime
lo tri pasove. Trolejbusna 
postajališča bodo zunaj 
vozišča. Začrtali bodo tu
di prehode za pešce in po
sta vili nove prometne zna
ke. Uvoz na cesto proti 
Savljam bo nekoliko širši 
(6 metrov), povezali pa 
bodo še Udvančevo ulico 
in Ulico Danile ^ Kumar 
pod klancem, da ne bo 
treba na Titovo cesto.

Zaradi razširitve Titove 
ceste so na Ježici že po
drli Kušarjevo in Dobm- 
karjevo hišo, na vrsto bo 
prišla še Hromčeva hiša 
pred gostilno Angelca. Od

stranili bodo tudi žive me
je, ograje in nekaj dreves.

Vsa dela bodo veljala 
približno 100 milijonov S- 
dinarjev.

Med rekonstrukcijo bo
do trolejbusi vozili kot 
običajno, ker ne bo treba 
prestaviti toliko drogov za 
trolejbusno napeljavo, kot 
so prvotno predvideli. Tu
di stroški za to bodo ne
primerno manjši, saj bo 
prestavitev drogov veljala 
le nekaj več kot 3 mili
jone st. dinarjev. Pri pod
jetju Ljubljana transport 
računajo, da bodo trolej
busi vozili še do novega 
leta, potlej pa jih bodo na
domestili z avtobusi.

in spraševali, zakaj občina ni po 
iskala bolj prizadevnega podjetja.

Pri »Ruskem carju« so lep Čas 
stali znaki »omejitev hitrosti« in 
»delo na cesti«. Prometne znake 
so pustili ob cesti tudi takrat, ko 
ni nihče delal in ni bil promet 
prav nič oviran. Mimoidoči šaljiv
ci so znake po mili volji prestav
ljali in so bili največkrat obrnjeni 
v napačno smer. To prav gotovo 
ni bil prispevek za varnost pro
meta.

Podvoz 
v Šiško

Podvoz pod gorenjsko že
leznico med Samovo ulico 
za Bežigradom in Drenikovo 

Ce bodo nadaljevali tako, kot sd- Ulico V Šiški, bodo po vsej
začeli, potem na Jožici Cestno pod
jetje ne bo imelo najbolj vzorne
ga gradbišča še bolj nerodno bo, 
če do zime ne bodo gotovi in se 
bomo po prenovljeni cesti peljali 
šele spomladi.

Slabo vreme bi zelo prav prišlo 
Cestnemu podjetju, saj bi bil to 
najbolj dobrodošel izgovor za za
mudo pri delih. Dva, trije delav
ci ki so se sprehajali ob trasi, 
večkrat tudi ni bilo nobenega, vse
kakor ni slika, ki bi predstavljala 
začetek ^ del na investiciji, vredni 
sto milijonov, so rekli na Ježici

da zares potrobujamo nove večjo prostore. Seveda 
v središču občine in ob titovi cesti, če hočemo še 
naprej zares služiti svojemu namenu.«

Matična knjižnica nudi strokovno pomoč tu
di knjižnicama Svobode v Stožicah in na Črnučah. 
Prva ima 3.000 knjig, drga pa 1.500. Obe letno spo
sodita okrog 2:000 knjig. Za to delo poklicni 
knjižničarji niso nič plačani. To delo opravljajo iz 
čiste knjižničarske ljubezni, pa vendar se je-zgodi!o, 
da so prileteli nanje zelo žaljivi očitki.

Da knjige hitreje krožijo, jih izposojajo na te
den dni,, namesto na štirinajst, kot je običajno. 
Trenutno bralo! najbolj posegajo po Svetinovi 
»Ukani«t (8 izvodov) in žele imeti že tretji del, ki 
še ni prišel iz tiska. Na drugem mestu je Javor- 
škovo delo »Kako je mogoče?« potem pa »Angelika«, 
»Stopinje na Luni«, Pot zemlja luna odprta« itd.

In kdo so bralci? V večini je mladina, srednje
šolska, najmanj pa je izobražencev. Vsako knjigo 
v povprečju obrnejo po 4,5 krat na leto, kar pome. 
ni, da je knjižnica zelo obiskana, zelo dobra.

Kakor pravijo kjižničarskl strokovnjaki, bi za 
Bežigradom potrebovali v današnjih razmerah eno 
centralno knjižnico s 40.000 knjigami (1 knjiga na 
prebivalca) ali pa več manjših. Savsko naselje je 
veliko kot Ptuj, pa nima niče&ar. Torej so Ptujča
ni veliko na boljem. Knjižničarji so se pogovarjali o 
tem z vsemi Krajevnimi skupnostmi, toda zaenkrat 
niso dobili nobenega odgovora. Morda bo kaj pro 
štora za knjige in čitalnico v novem domu’ Kra
jevne organizacije Stadion?

Kaj se dogaja v knjižnici danes? Enciklopedije 
In Uradne liste, ki Jih ne morejo izposojati na 
dom, berejo obiskovalci stoje ali pa na edinem 
prostoru za goste, to je na zaboju za premog . . .

Norma na zaposlenega knjižničarja je 10 do 15 
tisoč izposojenih knjig letno. Pet zaposlenih v naši 
knjižnici pa Je lani izposodilo 82.000 knjig, da o 
brezplačnem delu v knjižnici Svobode v Stožicah 
in na Črnučah sploh De govorimo. Kadar koli in 
kjerkoli govore o knjižničarstvu za Bežigradom, sc 
to zgodi pri zadnji točki dnevnega reda, ko so že 
vsi utrujeni in zaspani. Morda zato ni pravega re
zultata.

Zanimanje za knjige je torej veliko, denarja 
dovolj, le prostora ne. Prav je morda, da v da
našnji pretežno potrošniški družbi gojimo tudi 
druge vrednote, ki nam jih v pivi vrsti lahko nudi 
dobra knjiga. —NE

VRTEC, KDO BO 
TEBE PLAČAL?

Vzffofno-varstvem ustanova »Ciciban v Soseski 6 v Sto
žicah je najlepša tovrstna ustanova v bežigrajski občini in 
ena najmoderneje opremljenih v Ljubljani, smo v »Zboru ob
čanov« zapisali natanko pred dvema letoma, ko' so vrtec 
svečano odprli. Seveda U blesteči nazivi niso bili zastonj: vr
tec je veljal 198 milijonov starih dinarjev^ prav o tem znesku 
pa je bilo govor na zadnji seji sveta za finance občinske 
skupščine.

Po nalogu občinske skupščine je bil investitor tega ob
jekta Stanovanjsko podjetje Bežigrad-Moste. Stanovanjsko 
podjetje zahteva, da jim občina nakaže še 28 milijonov sta
rih dinarjev, kajti do zdaj so dobili le 170 milijonov starih 
dinarjev, vsi stroški za gradnjo in opremo vrtca pa so zna
šali, kot rečeno, 198 milijonov starih dinarjev.

Občina je zahtevala podrobnejšo utemeljitev teh dodat
nih stroškov, vendar je stanovanjsko podjetje poslalo zelo 
skop obračun, kjer predvsem ni razvidno, kakšna je bila 
pogodbena vrednost za gradnjo tega objekta z izvajalcem 
ter katera so bila dodatna dela in kdo jih je odobril. Sta
novanjsko podjetje navaja, da je dela vodil posebni gradbeni 
odbor oziroma predsednik sveta za varstvo družine Ančka 
Čerin, ki je naročal vrsto del in opreme.

Vrtec so gradili v letih 1966 in 1967, končni obračun 
stroškov pa je stanovanjsko podjetje predložilo 5. decembra 
1968. V različnih poročilih so podatki stanovanjskega pod
jetja nekoliko različni, zanimivo pa je, da se stanovanjsko 
podjetje izogiba podrobnejši utemeljitvi dodatnih stroškov. 
Lahko so docela utemeljeni, dopustna pa je še druga mož
nost, da se pn gradnji tega vrtca ni ravno gledalo na vsak 
dinar (beri milijon). s

verjetnosti začeli graditi ko
nec prihodnjega leta. Zdaj iz
delujejo idejni projekt ?.a 
podvoz oziroma nadvoz. Na 
podlagi idejnega projekta se 
bo namreč mogoče odločiti, 
ali je boljši podvoz ali nad
voz. Pri Ljubljanskem urba
nističnem zavodu so naročili 
lokacijsko dokumentacijo. 
Ko jo bodo . dobili, bodo za
čeli premoženjsko pravni po
stopek (odkup hiš in zem
ljišč). Po pogodbi s projek
tanti — Železniškim projek
tivnim podjetjem — morajo 
biti idejni projekti priprav
ljeni do konca tega leta, po
tlej pa jih bodo obravnavali 
strokovnjaki. Načrti bodo ve
ljali približno 92 milijonov 
starih dinarjev.

Ce bo finančna situacija 
ugodna, bi novo cestno po
vezavo med Bežigradom in 
šiško lahko začeli graditi 
konec leta 1970 ali najkasneje 
spomladi 1971. leta. Razširi-' 
tev Samove in " Drenikove 
ulice ter podvoz ali nadvoz, 
bo veljala okrog 3 milijarde 
starih dinarjev. Ta gradnja 
je na seznamu prioritetnih 
investicij v Ljubljani. Od 
petih objektov na tem sezna
mu je cesta na grad že zgra
jena, podvoz na Kajuhovi 
cesti v Mostah bo dograjen 
Se letos, na vrsto pa pride 
poleg omenjene povezave 
med šiško in Bežigradom še 
podhod za pešce na Ajdov
ščini in pokrito kopališče.

Ureditev nove ceste 'med 
šiško in Bežigradom je nuj
na, saj se takrat, kadar so 
zaprte železniške zapornice 
na Janševi ulici, atvomobili 
naberejo vse do križišča na 
Titovi cesti.

agroobnova
podjetje za gradnje in melioracije 
LJUBLJANA, črtomirova 8, telefon 313-493

GRADI: kmetijske zgradbe, živilsko predelovalne ob
jekte in objekte družbenega standarda 
IZVAJA: hidro in agromelioracije ter generalna po
pravila težke gradbene mehanizacije.

ZBOR OBČANOV



Prileten izlet borcev
•V'

na Štajersko Iz viMda v kolonigo

Novosti v muzejski 
zbirki NOB za mladino

Tik pred letošnjimi šolski
mi počitnicami je vodstvu 
Muzejske zbirke NOB za 
mladino na Črnučah uspelo 
zbirko opremiti s 30 telefon
skimi slušalkami, ki so pri
ključeni na tri magnetofone, 
preko tefonskih slušalk je 
mogoče poslušati razlago raz
stavljenih fotografij, risb in 
predmetov.

Eksponate razlagajo otro
ci, učenci in učenke iz vseh 
osnovnih šol naše občine, iz 
vsake šole po dva, trije in 
več. Otroci so se predhodno, 
ob pomoči svojih učiteljic, 
dobro naučili brati pripra
vljeni tekst, nato pa so jih 
posneli na magnetofonski 
trak.

Med tolmačenjem ekspona
tov so vpletene uvodne raz
lage, kako in zakaj je prišlo 
do revolucionarnih dogodkov, 
vmes pa otroci pripoveduje
jo svojim vrstnikom o delav
skem gibanju pred vojnah o 
okupatorjih, o fašistih in do
mačih izdajalcih, o osvobo
dilni fronti in komunistični 
partiji ter o partizanih. Takš
nega načina razlage- muzej-

Trgovina na Črnučah
Zraven zadružnega doma 

na Črnučah bo trgovsko pod
jetje »Mercator« zgradilo no
vo trgovino. Računajo, da jo 
bodo odprli maja prihodnje
ga leta.

Trgovino bi morali začeti 
graditi že prej, vendar se je 
zapletlo zaradi zemljišča. Ce 
teh stroškov ne bi plačal 
»Mercator«, bi jih morali pla
čati vsi stanovalci v novih 
blokih, ki jih bodo začeli gra
diti v Gmajni prihodnje leto. 
Podjetje »Soseska«, je stro
ške za' komunalno opremlje
nost zemljišča izračunalo tako, 
kot določa zakon, ker pa bo 
»Mercator« imel približno 
2000 kvad metrov zemljišča, 
so stroški temu primemo vi
soki.

Črnuče
skih eksponatov iz obdobja 
NOB, menda pri nas še ni 
nikjer drugje.

Istočasno z montiranjem 
slušalk je bil izgotovljen tu
di zemljevid naše občine, ki 
leži na mizi velikosti 1 x 2 m. 
Na njem je vrisana nekda
nja okupacijska nemško-itali- 
janska, ki je sekala našo ob
čino, trasa položene bodeče 
žice okrog Ljubljane, nekda
nja nemška obvozna železni
ška proga in drugo. Zemlje
vid je opremljen s 130 žarni
cami v šestih barvah, ki 
označujejo točke, kjer se je 
v času NOB kaj pomembne
ga zgodilo. Žarnice se pri
žigajo s pritiskom na gum
be, poleg njih pa piše kaj 
pomenijo.

Otroci in vzgojitelji, ki so 
prišli na ogled, so bili s tako 
opremljeno zbirko zadovolj
ni. To najbolje ilustrirajo nji
hovi zapisi v knjigi obiskov. 
Takole pišejo:

»Z razstavo smo bili zelo 
zadovoljni. Bogata zbirka in 
novi način razlage sta učen
ce še bolj pritegnila.«

»Od mojega pryega obiska, 
ob otvoritvi, je ta .edinstveni 
muzejček' neverjetno mnogo 
pridobil in se izpopolnil, ta
ko vsebinsko, kronološko in 
likovno... Z mojimi učenci 
se bom vedno znova vračala 
v te prostore.«

»Razstava je res edinstvena, 
zanimiva prav za naše učen
ce, ker je v njej zajeta bliž
nja okolica. Tu so si dopol
nili svoje znanje in njihove 
predstave so gotovo bolj ži
ve, kot jih ustvari sama raz
laga v šoli. Razstava je vre
dna ogleda in občudovanja.

»Razstava je odlično orga
nizirana in urejena. Razlaga

s pomočjo magnetofona in 
slušalke je novost, ki je na 
učence naredila poseben vtis. 
Učenci z velikim zanimanjem 
poslušajo in istočasno ogle
dujejo slike. Zdi se mi, da 
ne bi bilo napak, če bi učen
ce takrat ko obravnavamo 
gradivo NOB, pripeljali sem. 
Na ta načine bi ogromno pri
dobili — učenci bi se lažje 
vživeli v čase okupirane Ljub
ljane in v NOB sploh.«

In še dve oceni, napisani 
pred omenjenimi novostmi. 
Prvo je napisala učenka Kse
nija Mitič iz 4. b razreda os
novne šole dr. Vita Kraigher
ja, drugo pa predstavnika ta
borniškega odreda »Bičkova 
skala«.

»Razstava nam je bila zelo 
všeč, saj vsebuje mnogo za
nimivosti, ki so jih med voj
no izvrševali naši vrstniki. 
Ogledali smo si tudi stvari, 
ki so jih med vojno naredili 
in uporabljali partizani in 
ilegalci. Razstavo si bomo 
ogledali še enkrat, ko bo 
razlaga posneta na magneto
fon.«

»V imenu taborniškega od
reda .Bičkova skala' pozdrav
ljava ustanovitev nenavadne 
in privlačne zbirke na temo 
NOB. Po svojih močeh bomo 
skušali sodelovati. Ogled za 
naše najmlajše pa bomo 
vključili v naš taborniški 
program.«

S. K.
Obvestilo (

MUZEJSKA ZBIRKA NOB 
ZA MLADINO NA ČRNUČAH, 
ČRNUČE 195, BO OD 30. 
SEPTEMBRA DALJE DO ZI
ME, ODPRTA VSAK TOREK 
OD 10. DO 16. URE. ZA 
SOLSKE IN DRUGE SKU
PINSKE OBISKE PA TUDI 
PO DOGOVORU. VSE IN
FORMACIJE DOBITE PRI 
ZZB OBČINE UUBLJANA- 
BE2IGRAD, LJUBLJANA, 
PARMOVA 41 (TELEFON 
313-251),

Odbor ZB NOV »Savsko na
selje« v Ljubljani že več let 
zaporedoma prireja enodnev
ne izlete za svoje člane in 
njihove svojce v razne par
tizanske kraje Slovenije.

Letos je bil takšen izlet v 
nedeljo, 7. septembra na Šta
jersko in sicer po relaciji: 
Ljubljana — Trojane — Celje
— Vojnik — Frankolovo — 
Vitanje — Sp. Dolič — Vele
nje — Šoštanj — Topolščica
— Letuš — Mozirje — Gornji 
Grad — Črnivec — Kamnik
— Ljubljana.

Izleta se je udeležilo 90 
članov in njihovih svojcev, 
med katerimi je bilo tudi ne
kaj mladine in vdov padlih 
ali umrlih borcev NOB.

Častni gost izleta je bil ge
neral, tovariš Miha Butara- 

vAleks, ki je kot nekdanji 
udeleženec pohoda in eden od 
vodilnih funkcionarjev slavne 
14. divizije NOV Jugoslavije 
dobrohotno prevzel vlogo 
tolmača na posameznih toč
kah naše poti, kjer je na za
nimiv in živopisen način pri
povedoval izletnikom o važ
nejših dogodkih iz NOB na 
območju Štajerske, posebno 
pa o zgodovinski poti, pre
bojih in srditih borbah enot 
omenjene divizije s hitlerjev
sko soldatesko in njenimi po
magači. Poleg tega smo z 
obiskom spomenika stotim 
talcem — žrtvam fašističnega 
nasilja v Frankolovem — po
častili njihov spomin, v To- 
polščici pa smo slišali tudi 
o zajetju in klavrnem koncu 
nemškega štaba za Balkan, 
na čelu z generalom von 
Lehrom.

»Šolski vrtiljak
Za 50-letnico ZKJ je osnov

na šola Maksa Pečarja iz Čr
nuč izdala slavnostno števil
ko svojega literarnega časo
pisa, ki ima naslov »Šolski 
vrtiljak«. Časopis je v ličnih 
tiskanih platnicah in ima 58 
strani. V njem so na prvem 
mestu članki o partizanski 
grobnici na Črnučah in o živ
ljenju štirih črnuških narod
nih herojev (Maks Pečar, 
Franc Ravbar, Rezka Dragar 
in Janez Bizjak) ter življe
njepis zaslužnega črnuškega 
revolucionarja Ceneta Stu
parja.

Sledi opis šolske dejavnosti 
pionirjev, ZMS, športa, petja, 
raznih krožkov, knjižnice, *>1- 
skem varčevanju, prometnem 
tekmovanju Itd.

Nato so objavljeni Literar
ni članki in pesmice, ki so 
jih tudi napisali učenca in 
učenkeVe šole. Nekaj naslo
vov: Vojne se bojim, Moj 
očka je bil pionir, Pomladno 
cvetje, Moj papagaj, V žival
skem vrtu Itd.

V časopisu so tudi članki
o razvoju in dejavnosti vseh 
črnuških gospodarskih orga
nizacij, o postaji LM, o 
zdravstveni zaščiti na Črnu
čah in o sami krajevni skup
nosti. -sk-

Cesta v Gameljne
V začetku oktobra bo po

djetje »Tlak« iz Šentvida za
čelo urejati cesto Gameljne 
—Črnuče. Odsek na pobočju 
hriba Straža do črnuškega 
mostu je v bežigrajski obči
ni, šišenski del v ravnini pa 
so že asfaltirali.

Asfalt na tej cesti je tako 
luknjast, da so ga karikatu
risti primerjali s površino 
lune. Cesto so najbolj poško
dovale hudourniške vode. 
Zdaj bodo uredili odvodnja- 
vanje, propuste in nasipe, za 
malenkost popravili tudi kri
vine in položili novo asfalt
no prevleko.

»Vse je odvisno od vreme
na in od težav, na katere bo
mo naleteli med gradnjo,« sb 
nam odgovorili v podjetju 
»Tlak«, ko smo jih vprašali, 
kdaj bodo dela končali.

Savsko
naselje

Po prihodu v Velenje, kjer je 
bil daljši postanek kakor dru
god, smo se izletniki sešli s 
predstavnikoma ZB NOV te
ga mesta, tovarišema Leonom 
Jenkom in Jožetom Grabnar
jem, ki sta nam na kratko, 
a lepo opisala razvoj Velenja 
in pokazala nekaj zanimivo
sti. Na terasi gostišča ob ve
lenjskem jezeru smo se ne
koliko okrepčali, nato pa smo 
zapustili to prijetno mestece 
z naj lepšimi vtisi.

K dobremu razpoloženju 
vseh izletnikov, posebno v 
zadnjem delu naše poti, so 
prispevale tudi partizanske in 
narodne pesmi udeležencev 
izleta ob spremljavi harmoni
karja iz naših vrst, tovariša 
Antona Dežmana.

Zvečer, na izhodiščni točki 
v Ljubljani, smo se izletniki 
poslovili in razšli zelo zado
voljni z doživetji tega dne 
in z željo, da bi take ali po
dobne izlete prirejali tudi v 
bodoče.

Na koncu naj navedem še 
željo in sklep odbora ZB NOV 
Savsko naselje, ko je zasno
val letošnji izlet: Smer in 
program izleta borcev in nji
hovih svojcev naj bo obenem 
skromen prispevek naše or
ganizacije k počastitvi 50-let- 
nice ustanovitve KPJ in 
SKOJ ter 25. obletnice poho
da 14. divizije na štajersko.

JOŽE PEHARC

Na vogalu Tolstojeve 
ulice bo trgovinn 
Merkurja iz Kranja

Na vogalu Titove ceste in 
Tolstojeve ulice, zraven ti
skarne Mladinske knjige, so 
začeli graditi trgovino pod
jetja »Merkur« iz Kranja. V 
dveh etažah bodo prodajalne s 
površino 2.000 kvad. metrov. 
Poslopje bo' gradbeno pod
jetje Grosuplje zgradilo do L 
avgusta prihodnjega leta. 
Projektant je arh. Savin Se
ver.

V trgovini bodo prodajali 
predvsem ves inštalacijski 
material (za elektriko, vo
dovod in centralno kurjavo), 
gradbeni material, vijačno 
blago, okovje in orodje, pa 
tudi gospodinjske aparate 
(hladilnike, pralne stroje 
itd).

V Stopnik pri V' "Qjo naši 
otroci na počitnice l *■ Tako je 
bilo tudi letos. V $ J Po štiri, 
najst dni se je zvrsti »H hiši sre
di drenja nekaj veli Morda 
tudi kaj več, sicer I ^ številka 
tako ali tako ni po^,, 'j-kakor pa 
se zdi, da prijetni * *(ga križa 
Slovenije v Stopnik* ' zdaleč ni 
izkoriščen, tako koO žal Si. 
cer pa je to stvar p k se zami
slijo, ali je časniMn ^ pravilna 
ali ne. .

Da, tako tudi letd ■ sem se do 
doma. Nikjer žive d* ^ naglušni 
oskrbnik, ki si je ^ daviti na 
njivi, mi je povedA * otroci s 
posebni avtobusom ^ Velenje. 
Kaj sem hotel? Pop^za njimi. 
In na otroškem igrf bdim me
stom Velenjem — P" E®**enu — 
jo bilo vse črno det- <r>i\ y j,a. 
zaenu je bilo škorci kot vode. 
Vsi jiomešani so 111 domači. 
Voda pa tako urn* c najgrši 
mlakuži... ( j E

Resda mi je bilo1 ^no, toda 
vseeno sem stopil A ..’1 Uh po- 
vprašal, če so Betid ~*ohno so 
mi pritrdile in bese* 3esedo,

Na hitro roko J' najhi- 
>>a Ponočitrejo teče dekletce.

St ^zalije posteljo ... 
zmotila Spelca:

»Tršica, mi lahko rlo?«
Kje so časi, ko 51 „ °^e ko

lonije samo slabotni ogroženi 
otroci sem pomislil-

»Takole je, vidti '^hljivo 
nasmehnila tovariš^ 001 imajo 
denar« «

Stane je najbolj k izmed 
vseh. Rad se pošalil okroglo 
in vsi se smejejo. ^ '

Tile otroci riaj ali
zdravstveno ogroŠM ..j0, sem 
pomislil. Se dalet en vtis 
imam. Prijave za 0,t ko
lonije zbirajo na O’ ^dlagajo, 
zdravstveni delavci < • Zdrav.

Mas je

nik običajno določi, kdo naj bi šel na po
čitnice k morju, kdo v hribe. Ali veste, 
kaj se dogaja pri nas? Otroci prihajajo 
v otroško kolonijo Rdečega križa narav, 
nosi z morja. Iz privatnega vikenda ... 
Ne vsi, toda marsikateri.

In otroci. Nekateri vstanejo že pred 
šesto uro zjutraj. Dom v Stopniku oživi 
zelo zgodaj. Otroci niso zaspani. Igrali so 
se »med dvema ognjema«, tekali okrog 
doma . ..

Hrana je bila odlična. In dovolj jo je 
bilo, razen za največje lakotnike, ki so po 
trikrat repetirali. Ker blizu ni nobenega 
bazena, so se tuširali kar na dvorišču.

V zadnji izmeni je bilo štirinajst fan
tov in trinajst deklic. Skoda. Deset po- 
stelj je ostalo praznih. Standard se dviga. 
Ali pa niso bili vsi poklicani in izvoljeni, 
ki bi zares morali prit na svež zrak n 
dobro hrano v Stopnik. Stvar je brez 
dvoma razmisleka vredna.

In tekma v nabiranju borovnic. Največ 
jih je nabral Boris in sicer pet lončkov ali 
dva litra in pol. Pa teklp so. Na 500 me
trov. Lučka je - bila prva na vseh tekmo. 
Vanjih, ki so jih priredili na bližnjem 
Vranskem.

Najbolj poreden je bil Primož in naj- . 
bolj nedolžen hkrati. Stane je bil najbolj 
priljubljen, ker zna biti pozoren in duho- 
vit. Najbolj počasna je bila Tatjana...

Tako je. Er{i imajo vse, drugi nič. Te 
stvari pridejo v otroških kolonijah še po
sebej do izraza. Kako in koliko to vzgoj- 
no vpliva na naš mladi rod, je stvar po- 
klicanih vzgojnih delavcev in psihologov. 
Preveč bi bilo, da bi se v to vtikal čisto 
navaden občinski časnikar. Pa vendar! 
Morda je tudi on poklican, da podvomi 
o otroške zdravstvene kolonije, smo v 
njih letos imeli zares vse tiste otroke, ki 
so zdravja najbolj potrebni?

Podobno vprašanje smo st zastavljali 
že lani in predlanskim —■ zakaj vse govo
rice ponavadi le niso samo iz trte zvite, 
če pa že so, je prav, da nekdo udari po 
njih in nam vsem skupaj nalije čistega 
vina. NIKO LAPAJNE

Manjše na trolejbusih
Ljulftoft bo dobil 40 novih avtobusov

»Računamo, da bo da bo do zimske
bolje urejen, da ne v mestnem prometu
Sne silne gneče«, ntvri) ^red. 
jal Branko Gregorin.J bdjM. . .,.
10. poUiUMJu ta< a_™|

11, kako se bomo le. Itiij Jbuse. Letos bodo 
zimi vozili z zelenili i,, ^vo troiejbusno pro- 
busi in trolejbusi. ^ ®r Jež’ca—Tro-

Ljubljana transport ’ nadomestili z
bil do zime 25 novih > Sice-Tu avtobusi- P1-0«0 
sov In 15 členkast® , ^ postroj bodo uki- 
busov (takšni, kot * H ^ bodo avto'
Krpani). V vozilih ^ tji ‘11 v Vižmarje. Ra- 
Mercedes bo prostor« j>t da bodo trolejbus- 
oziroma 150 potnikO',i i na Ježico ukinili 
šnjih avtobusih z.nah% ^ ovembra, vendar to 
je prostora za 70 P\ llrnud pri dobavi av- 
Dobava novih vozil “ , Po vsej verjetnosti
tako, kot so planira*1^ ^ d mogoče pred novim 

ec zamude. ^lrolejbusne narže en mesec napeljave

pozimi ne bodo demontirali, 
pač pa bodo med avtobusi 
včasih spustili vmes tudi 
kakšen trolejbus.

Ko bodo vozili avtobusi, se 
bodo rešili ene najhujših 
nadlog — kompletnega izpa
da linije, ko so obstali vsi 
trolejbusi, če je zmanjkalo 
električnega toka. Prednost 
novih vozil bo še v tem, da 
bodo vsa imela po tri vrata, 
členkasti avtobusi pa po štiri 
in bodo potniki lahko hitreje 
vstopali in izstopali.

Po dograditvi podvoza na 
Kajuhovi cesti v Mostah 
(predvidoma 29. novembra) 
bodo takoj spet uvedli krožno 
avtobusno progo Moste—Za
le.

ZASTOJ — Gradnjo nove Linhartove ceste. ^ Projej^dovo cesto tam kjer je stala nekoč 
gostilna Kačič, bodo nadaljevali takoj, <i Za cesto s projektom podhoda za peš
ce: le-ta bo vodil pod novo cesto, vzporetm^ ^
Odsek nove Linhartove ceste bodo letos f nt't, ker k žišžu s Titovo cesto bodo postavili 
semaforje, staro Linhartovo cesto pa b°a b°do tam postavili nove zgradbe.

4.500 kopalcev 
v enem dnevu

Posavje

Gasilci
so

zborovali
V počastitev krajevnega 

praznika so gasilci društva 
Ježica in Stožice organizirali 
skupno gasilsko vajo. Vaja je 
bila na »Tajčarjevo« stano
vanjsko in gospodarsko po
slopje v Stoženski ulici. Na 
telefonski poziv in ob tihem 
alarmu sta gasilski društvi 
z opremljenima desetinama 
drug za drugim točno ob do
ločenem času prihiteli na kraj 
namišljenega požara. Gasilci 
iz Ježice so napeljali vodo iz 
hidranta na Titovi cesti, od
daljeno od požarišča kakih 
250 m. Stoženski gasilci pa 
iz hidranta pod klancem iz
pred Gasilskega doma odda
ljeno ca 300 m. Obe ekipi sta 
bili zelo hitri. Od prihoda na 
požarišče pa do prvega izliva 
vode na goreče poslopje je 
trajalo komaj dobre 4 minu
te. Oboji gasilci so to pot po
kazali udarnost in dobro or
ganiziranost taktičnega po
stopka na kraju akcije, le žal, 
da pa so vodne rezerve za 
take momente iz hidranta 
Slabe, posebno se je to po
kazalo na strani stoženskih 
gasilcev, ki so stopili v ak
cijo s svojo novo 800 l/m mo
torno brizgalno.

Pred tem pa so se gasilci 
skupno z vsemi drugimi or
ganizacij aani, udeležili kome
moracije in položili venec na 
grobnico padlih partizanov. V 
nedeljo dopoldne pa so se 
udeležili slavnostne seje Kra
jevne skupnosti.

Ostali člani gasilskega dru
štva Stožice so se udeležili 
skupnega avtobusnega izleta, 
ki ga je zanje v ta namen 
pripravil odbor. Izleta se je 

^udeležilo 50 stoženskih gasil
cev. Ogledali so si zanimivo
sti Rogaške Slatine, Ptuja in 
Ptujskega gradu in Maribora. 
Za rekreacijo pa so šli na ze
leno Pahorje. Del korajžnej- 
ših se Je odpeljalo z žičnico, 
ostali del udeležencev pa se 
je preko Hoč odpeljalo z av
tobusom do Poštarskega do
ma, kjer so se končno vsi 
skupaj zbrali. Okoli 21. ure 
pa so se vsi zadovoljni z iz
letom vrnili na svoje domove.

VINKO ŠKERL

Od 12. julija do konca av
gusta je kopališče pri Šternu, 
kjer smo letos po tolikih le
tih vztrajnega pričakovanja 
dobili tri bazene naenkrat, 
obiskalo 33.400 kopalcev, ka
kor je razvidno iz prodanih 
vstopnic. Par tisoč pa si je 
seveda poiskalo pot tudi mi
mo blagajne.

Kaj torej lahko sklepamo 
iz teh številk? Naložba je bi- 
la več kot pametna, saj Ljub
ljana doslej ni imela večjega 
kopališča, kjer bi se v pasjih 
dneh Ljubljančani zares lah
ko okopali brez strahu, da 
se prehlade.

V nedeljo, 27. julija, se je 
v bazenih ob Savi kopalo 
3.690 kopalcev (prodane 
vstopnice), zastonjkarjev pa 
je bilo še okrog tisoč — torej 
skupaj 4.500. Ob običajnih 
dneh čez teden je bil okrog 
bazenov zmeraj živžav — 
okrog 1.000 kopalcev na dan.

Letošnja sezona je bila vro-

Nov zborovodja 
pevskega zbora 

»Posavje«
2. septembra 1969 je moški 

pevski zbor Posavje, po dvo
mesečnem odmoru zopet začel 
z rednimi vajami. Ob tej pri
liki se je od zbora poslovil 
njegov dosedanji učitelj Fri- 
derih Wolf, ki gre glasbeni 
pouk poučevat v eno mari
borskih osnovnih šol. Tovariš 
Wolf ima namreč družino v 
Mariboru, doslej pa je pou
čeval na osnovni šoli Danila 
Kumar v Stožicah.

Za dosedanje vodenje zbo
ra se mu je zahvalil predsed
nik zbora Vito Pirc in pred
sednik krajevne skupnosti 
Posavje Janez Dremelj. Od 
krajevne organizacije ZB pa 
je tov. Wolf dobil v dar kri
stalno vazo s posvetilom. Iz
ročena mu je bila v nedeljo, 
7. septembra, po prireditvi 
pri Partizanskem domu na 
Pristavi.

Tov. WolI pa je mislil tudi 
na svojega namestnika. Pri
poročil je mladega profesor
ja glasbe Jerneja Habjaniča, 
ki glasbeni pouk poučuje v 
osnovni šoli »Jože Moškrič« 
v Novih Jaršah. Člani pevske
ga zbora so z njim in njego
vo metodo poučevanja zado
voljni.

Pevski zbor Posavje ima 
vaje vsak torek, ob 19. uri, 
na Titovi 201. K vajam vabi
jo nove člane, ljubitelje lepe
ga petja.

ča, toda kratka. Izkušnje so 
pokazale, prav tako pa tudi 
želje kopalcev, da bi bilo pri
memo, ko bi vodo v baze
nih ogrevali. Ce bo šlo vse 
po sreči, se bo gostinsko po
djetje 1971. leta odločilo za 
gradnjo •kotlarne, ki naj bi 
ogrevala vodo v bazenih kot 
tudi gostinske prostore.

Kakor vemo, je gradnja ba
zena veljala 180 milijonov 
starih dinarjev. Letošnje anu
itete znašajo 26 milijonov st. 
din, medtem ko je bil izkupi
ček (vstopnina na kopališče) 
8,200.000 starih din. Posojilo 
je srednjeročno, in sicer na 
16 let. Letno vzdrževanje ba
zenov velja podjetje 5 mi
lijonov starih din, in sicer 
3 za čiščenje in tekoče vzdr
ževanje, dva pa za oskrbova
nje in kontrolo nad čistilni
mi napravami. V sezoni je 
okrog bazenov redno zaposle
nih pet ljudi.

Kamping je letos obiskalo 
19.400 tujih in domačih turi
stov ali nekaj sto več kot 
lani, medtem ko je bil iztr
žek precej višji kot lanski, k 
čemur so prispevale dražje 
nočitve v vikend hišicah ob 
robu kampinga. Podobno je 
s prometom, ki je v primer
javi z lanskim letom za 35 
odstotkov večji. K temu so 
nedvomno prispevali svoj de
lež igrišče za mini golf, ke
gljišče, še posebej pa izreden 
obisk kopališča, ki je šele 
letos zares postalo kopališče.

Posebno vprašanje, ki se 
vsiljuje ob novem kopališču 
samo po sebi, so slačilnice 
ali kabine. Letos jih je bilo 
občutno premalo, zato odgo
vorni gostinski delavci raz-

Atrijske hiše 
prodane

Podjetje IMOS je razpro
dalo vseh 23 atrijskih hiš, ki 
jih gradijo v Stožicah. V Slo
venčevi ulici blizu kamniške 
proge so jih prodali 18, v Go- 
deževi ulici blizu osnovne šo
le pa 5. Za epo atrijsko hišo 
je bilo treba odšteti povpreč
no po .22 milijonov starih di
narjev. Do tretje gradbene 
faze, se pravi do strehe, jih 
bo zgradilo podjetje »Stav
benik« iz Kopra.

Hiše so precej velike, saj 
imajo največje 350 kvadratnih 
metrov površine, v bistvu pa 
so dvostanovanjske, ker ima
jo garsonjero in stanovanje. 
Najmanjša parcela meri 4iI0 
kvadratnih metrov.

mišljajo, da bodo za prihod
njo sezono ob bazenih po
stavili platnene hišice — sla
čilnice, podobno kot jih ima
jo ob morju. ,

Savlje
Odlagališče 

za smeti
Med »nemško« cesto in 

opuščeno progo pod Savlja
mi je komunalno podjetje 
uredilo novo odlagališče za 
smeti. Za tiste, ki so dozdaj 
vozili smeti, odpadke grad
benega materiala in drugo 
navlako kar za Savo in na 
druge neprimerne kraje, zdaj 
ne bo več izgovora, da Beži
grad nima urejenega, dolo- 
čenega smetišča. Tudi in
špekcija bo zdaj lahko od- 
ločneje ukrepala.

Prebivalci Savelj so se pri
tožili, da so se smeti na no
vem odlagališču večkrat vne
le in neprijeten smrad Je za
vel prav do hiš. Na podjetju 
»Snaga«, ki skrbi za odlagali
šča, so nam povedali, da sp 
se zmeraj potrudili zatreti 
ogenj in so v ta namen ime
li na odlagališču tudi bul
dožer, ki je zasipal tleče od
padke.

Jubilej
prosvetnega društva
Prosvetno društvo Savlje— 

Kleče je letos nabavilo nove 
kinoprojektorje, obnovili pa 
so tudi dvorano. Otvoritveno 
predstavo so imeli natanko 

‘ ob 20-letnici, odkar imajo v 
Savljah redne kino predsta
ve. Ob dnevu republike bodo 
imeli še en jubilej: po 20 le
tih bodo spet postavili na 
oder Finžgarjevo »Razvalino 
življenja«. Prireditve v okvi
ru proslav ob 20-letnici dru
štva bodo še prihodnje leto.

KINO SAVLJE
(Prosvetni dom)

4. In 5. oktobra ameriška 
barvna CS komedija »Veliki 
Mac Lintook«.

11. in 12. oktobra ameriška 
barvna CS drama »Bonnie in 
Clyde«.

18. in 19. oktobra ameriški 
vojni film »Steza slave«.

35. in 36. oktobra italijarv 
skl barvni CS westem »Za 
dolar več«.

Predstave so v sobotah ob 
20. uri in v nedeljah ob HL 
In 19. uri. Novi projektorji 
prenovljena dvoranal
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Skupina izletnikov iz Stožic pred Partizanskim do

mom na Pristavi

Na predvečer praznika, krajevne skupnosti Posav
je, 6. septembra popoldne, je bila žalna svečanost na 
partizanski grobnici v Stožicah. Poleg govora o po
menu bratstva in enotnosti jugoslovanskih narodov, 
za kar so v NOB dali življenja tudi Posavčani, je v 
programu sodeloval domači pevski zbor, igrala pa 
godba JLA.

Svečanosti se je poleg starejših udeležilo tudi večje 
število otrok iz osnovne šole Danile Kumar, ki so v 
programu sodelovali z recitacijo. V povorki k grobni
ci pa so sodelovali tudi predstavniki društev in druž
beno političnih organizacij Posavja. Nosili so prapore 
in vence.

V nedeljo, 7. septembra dopoldne, na sam praznik, 
je bila svečana seja odbora Krajevne skupnosti, na 
katero so bili povabljeni tudi člani drugih odborov 
Krajevnih organizacij. Na svečani seji je govoril re
publiški poslanec s tega območja inž. Miloš Polič.

Po seji je bil skupen izlet na Pristavo pri Stični, 
katerega se je udeležilo okoli 50 odbornikov posavskih 
organizacij in društev. Pri Partizanskem domu na Pri
stavi je zavladalo prijetno razpoloženje, ki je bilo o- 
bogateno s krajšim programom pri spominskem kam
nu blizu partizanskega doma, ki je posvečen 18. 7.1944. 
padlim gorenjskim partizanom in političnim delav
cem, kateri so se vračali v svoje enote iz politične šo
le v Rogu.

O pomenu tega kraja, ki je znan tudi zaradi kurir
skih zvez iz Gorenjske in štajerske, in smrti narod
nega heroja Jožeta Kovačiča, organizatorja upora v 
teh krajih, je zbranim govoril Slavko Kovačič, nek
danji sekretar KP Stiškega okrožja. Svečanosti, na 
kateri je dve pesmi zapel pevski zbor iz Posavja, so 
prisostvovali tudi nekdanji borci iz teh krajev, doma
čini, med njimi general major Jože Šeme. S Posavci, 
ki so k spominskemu kamnu položili venec, pa se je 
izleta na Pristavo udeležil tudi predss'irik bežigraj
ske vojašnice Ljuba Šercerja, podpolkovnik Vinko 
Vovk.

Še za dne so ^e Posavčani, zadovoljni zaradi uspe
lega izleta, vrnili domov in se udeležili še zabave s 
plesom, ki je bila pri samopostrežni trgovni Prehrane 
v Stožicah. S. K.

Uspela favna 
tribuna v Stožicah

V okviru prireditev za 
praznik krajevne skupnosti 
Posavja je bila 5. septembra 
1969 tudi javna tribuna. V 
prostorih kluba krajevne 
skupnosti na Titovi 201 
jo je sklacala krajevna 
skupnost in SZDL Posavje 
V vabilih je bilo rečeno, da 
bodo na vprašanja volilcev 
odgovarjali občinski in mest
ni odborniki, oziroma re
publiški poslanci.

Volivci Posavja so prosto, 
re kluba, kot vedno, na
polnili. Bili so zaprošeni, da 
postavljajo vprašanja o vseh 
nerešenih vprašanjih, Temu 
pozivu so se mnogi tudi do
besedno odzvali in postav
ljali resnična vprašanja, tudi 
taka iz katerih je bilo ču
titi osebno prizadetost.

Sem in tja je bila razpra
va tudi vroče, celo žaljiva, 
toda vseeno taka, da je bila 
velika večina prisotnih z njo 
zadovoljna.

Organizatorji javne tribu
ne so želeli, da pride do raz
prave tudi o gradnji Soseske 
7, zato so priskrbeli maketo. 
No, vse to ni dalo dovolj 
poguma za hiter prehod v 
razpravo, zato je povzel be
sedo republiški poslanec ing. 
Miloš Polič .Govoril je o vpli
vu občanov na republiko in 
o nujnosti spoznanja vseh 
problemov, na vseh nivojih, 
da bi se le ti pravično re
ševali. Govoril je tudi o ne
likvidnosti v našem gospo
darstvu, o tem, da bo moral 
vse odmike s poti reforme 
plačati mali človek, delavec 
in kmet.

V razpravo o splošni poli
tiki in gospodarski situaciji

Jugoslavije je poseglo manj
še število navzočih, več pa 
se jih je oglasilo v zvezi s 
problemi v občini.

Kritizirali so upravno služ
bo občine, ki greni življenje 
občanov je izjavil eden prvih 
diskutantov. Oživljeni so bili 
problemi obsavskih kmetov, 
ki so zgubili zemljo zaradi 
arondacije, katera nobenemu 
ni koristila. Savsko naselje 
je porabilo komunalni pri
spevek , zbran v Stožicah. Del 
zemljišča osnovne šole Dani
le Kumar je menda oddan 
za gradnjo hiš. Ob Savi se
kajo varovalni pas — stari 
gozd, potem pa zaradi zava
rovanja nasajajo topole.

Načrt za ureditev Tesovni- 
kove ulice je bil že zdavnaj 
plačan, načrta pa še nikjer 
itd. so povedali občani.

Postavljena pa so bila tudi 
različna vprašanja, med nji
mi, ali se lahko popravlja 
hiše ob Titovi cesti od Ru
skega carja do Save, oziro
ma bo ali ne bo cesta re
konstruirana in kdaj.

Javne tribune v Stožicah 
se je udeležil tudi predsednik , 
občinske konference SZDL 
Janez Rigler. Razpravo je 
ocenil pozitivno. Pozval je 
Krajevno organizacijo SZDL, 
da skupno z odborom Kra
jevne skupnosti, aktivno po
seže v reševanje posavskih 
problemov.

Janez Dremelj, predsednik 
krajevne skupnosti Posavje, 
pa je za zaključek živahne 
razprave, ki je trajala več kot 
štiri ure, predlagal, da naj 
bi bile takšne tribune dva do 
trikrat na leto.

STANE KOMAN

★★★★★★★

Spomini na akcijo
Konec meseca junija 1941 

so v Ljubljani in njeni 
okolici začeli organizirani 
mladinci opravljati akcije 
proti okupatorju v sku
pinah po trije, štirje. Te 
skupine so sestavljali sko. 
jevci pa tudi drugi mla
dinci, ki so sprejeli pro
gramska načela OF.

Mladinske skupine so 
imele nalogo, da prizade, 
ne jo okupatorju čimveč 
škode v materialnem in 
moralnem pogledu. Opra
vljale so napise in listkov
ne protestne akcije, izo- 
bešale zastave, uničevale 
telefonske zveze itd. Po
vsod so te akcije bile 
uspešne o čemer pričajo 
tudi zapisi v okupatorje
vih dokumentih.

Tako je bilo tudi ha 
Ježici, v Savljah in Kle
čah, v Mali vasi in Stoži
cah, to je na območju, ki 
ga danes zajema krajevna 
Posavje v občini Ljubija- 
na-Bežigrad.

Ko je glavno poveljstvo 
slovenskih partizanskih 
čet, dne 16. julija 1941 
sprejelo odlok o prehodu 
na oboroženo vstajo, so 
Ježičani, kdo ve, slučajno 
ali po naročilu, prekinili 
glavno telefonsko zvezo 
med Ljubljano in Maribo
rom. Na lipi pri cerkvi 
na Ježici so izobesili rde
čo zastavo, po cestah pa 
potrosili listke z gesli pro
ti okupatorju. Po tem da
tumu se je 7. septembra 
1941 zvrstilo še kakšnih 
deset akcij, ki so v ve
čini primerov zabeležene 
v sovražni dokumentaciji.

In kal se je zgodilo 7. 
septembra 1941?

Vestnik Obveščevalnega 
urada KI. armadnega kor
pusa italijanskega okupa
torja, dne 10. septembra 
1941 poroča o situaciji v 
ljubljanski pokrajini in 
med drugim piše:

7. september: v naselju 
Ježica so neznane osebe 
napadle z revolverskimi 
streli tri obmejne milični
ke in dva finančna straž
nika ter ranile dva mi
ličnika. (Zbornik doku
mentov in podatkov o na
rodnoosvobodilni vojni ju
goslovanskih narodov VI. 
del, 1, knjiga, stran 987).

Ugotavljati danes, kako 
je bilo pred 29 leti, je res 
težko^Z Adrijanorn Kuma. 
rjem. udeležencem prve 
oborožene akcije na itali
janske fašiste na Ježici 
sem se 6. septembra letos 
prvič pazljivo pogovarjal 
o akciji. Prosil sem ga. 
naj mi akcijo opiše tako, 
kot se je še po tolikih 
letih spominja. Najprej 
sem mu prebral nekaj, 
kar je o akciji že bilo 
napisanega in ko sem kon. 
čal, je Adrian dejal:

»Bil sem član trojke, v 
kateri je bil še Jože Ka
lišnik in Lojze Gogala. Vo- 
dja naše skupine je bil 
Miha Čerin, s katerim 
smo po navadi skupaj iz 
vajah akcije.

Do 7. septembra 194U 
smo napravili več listkov
nih akcij, izobesili zastavo 
na Hjn pred cerkvijo, pre
trgali telefonske žice ob 
kamniški progi, podrli te
lefonski drog blizu kara- 
binerske postaje, pomagali

graditi bunker pri mizar
ju Kosu na Ježici it.i.

Za akcijo, ki smo jo iz
vedli 7, septembra 1941 ni. 
smo dobili navodil od Mi
he Čerina. Sami smo se 
odločili in sicer najprej 
da bomo prisilili nekega 
nemškega oficirja k pre
daji orožja in obleke, po
tem pa se je iz tega izci
milo čisto nekaj druge
ga. Ker smo v akciji po
rabili nekaj komadov za 
takratne razmere dragoce. 
ne municije, sovražniku 
pa ničesar odvzeli, sem 
bil potem tudi kritiziran. 
Niso me kritizirali zaradi 
naše samoiniciative, tem
več zaradi polovično izve
dene akcije.«

Iz vsega, kar mi je te
daj Adrijan povedal, je 
dogodek 7. septembra ver. 
jetno potekal tako. kot 
ga bom tu opisal.

Adrijan Kumar, sin po
savskega revolucionarja 
Andreja Kumarja, ki je le. 
tos umrl, si je tedaj, leta 
1941, ho so našo zemljo 
okupirali fašisti, močno 
želel, da bi imel pištolo.

Kd0 pa takrat ni imel 
takšne želje? Vsi organi
zirani mladinci smo mi
slili, da bomo vse naloge 
OF proti okupatorju z lah. 
koto opravili, samo če 
bomo oboroženi.

Adrianu ta vroča želja še 
posebno ni dala miru. Ne
kega dne. ko je namesto 
očeta, ki je kot orožar 
Glavnega poveljstva slo
venskih partizanskih čet 
živel v ilegali, še delal

Adrijan Kumar

pri Standard Vakuum Oil 
Go. v Ljubljani, se mu je 
ponudila prilika in prisvo
jil si je italijansko Beret- 
to. Italijanski vojaki so 
namreč s kamioni prišli 
po bencin in ko so polne 
sode bencina potiskali im 
kamione, so odpeli opasa- 
če in jih odložili v šofer
ske kabine. Od tam mu 
je pištolo uspelo izmakni
ti.

Beretta je italijanskega 
izvora, a po naših takrat, 
nih pojmih je bilo vse, 
kar je bilo italijanskega 
zanič Zato si je tudi Ad- 
drijan želel boljšo pištolo, 
vsaj takšno, kot jo je imel 
neki nemški oficir, ki je 
mimo njihove hiše vsak 
dan hodil iz italijansko- 
nemške meje v Savljah 
čez italijansko nemški 
blok na Ježici blizu da
našnjega kopališča.

Gogala, ki je kasneje 
padel v partizanih, je bil 
tedaj vsak dan pri Ku- 
marjevih in tako je bil 
tudi pri njih 7. septembra 
1941. Proti večeru je. ta

dan brez predhodnega do
govora prišel tudi Kališ
nik za njm pa slučajno 
Se Martin Kos. Oba sta 
kasneje odšla k partiza
nom, kjer je Kališnik tudi 
padel. Pogovarali so se o 
vsem mogočem in tudi o 
pištolah. Adrijan jim je 
zaupal svojo željo po pi
štoli že omenjenega nem
škega oficirja in sklenili 
so, da ga napadejo in mu 
jo odvzamejo. Sli so ga 
čakat okrog 200 metrov 
višje od Kumarjeve hiše 
na breg, vrhu katerega je 
cesta oz. ulica, ki nosi 
sedaj ime narodnega hero
ja Danile Kumarjeve. Tam 
so dolgo drug poleg dru
gega ležali v travi, toda 
nemškega oficirja ta večer 
ni bilo od nikoder. Pri
čelo jih je zebsti. Bilo 
jim je žal zaradi propadle 
akcije, zato so sklenili, da 
bodo patruljirali po vasi. 
Odšli so nazaj preko da
našnje Titove ceste v Ma
lo vas. Med potjo so se 
spomnili, je povedal Adri
jan. da morajo določiti, 
kdo bo poveljeval in od
ločal. če do česa pride. 
Izbrali so Kališnika. Bil 
je najstarejši) imel pa je 
tudi težko pištolo 9teyer,

Ko so se po malovaški 
CeSU tik pred Stolicami 
približali današnji Titovi 
cesti, so pod cestno sve
tilko zagledali italijanske
ga vojaka. Zamikalo jih 
je, da bi ga napadli in 
mu odvzeli orožje, po mo. 
žnosti pa tudi obleko. To
da bila je že policijska 
ura irt na glavni cesti je 
pretila večja nevarnost. 
Končno sta se proti Itali
janu najx>tila Kališnik in 
Adrijan. K0 ju je vojak 
zagledal, je pohitel v sme
ri proti Ježici, oba fanta 
Pa za njim. Pri današnji 
trgovini Prehrane, pri 
Spornu, je pred italijan
skega vojaka iz žive meje 
izstopilo nekaj mož. Bili 
so člani italijanske patru
lje, ki so se verjtno skrili 
v živo mejo, da bi v za
sedi počakali bližajoče še 
osebe, katere so verejtno 
slišali ali pa celo videli. 
S prišlim vojakom se je 
patrulja začela nervozno 
pogovarjati.

Kališnik in Adrijan sta' 
menila, da bo najmanj su
mljivo, če gresta kar na
prej. Sla sta čez cesto na
druoo stran, da .bi se pa-
mtrulji umaknila. Toda pa

trulja jo je mahnila čez 
cesto za njima. Srečanje 
iz oči v oči je bilo neiz
ogibno. Kališnik je bil 
prvi, tik za njim pa je 
hitel Adrijan, Ko so ju 
zaustavili, so člani itali
janske patvulje držali pu
ške v višini pasu. Kališnik 
jim je hotel nekaj poveda
ti, toda takoj je dobil uda. 
rec s puškinim kopitom. 
V naslednjem trenutku je 
Adrian, odzadaj, preko de. 
sne Kallšnikove rame, mi
mo Kališnikovega ušesa 
ustrelili v vojaka, ki je 
bil oddaljen le dober ko
rak.

Tedaj je ustrelil tudi ta 
vojak, a je zgrešil in kro
gla se je zarila v steno 
hiše, na kateri je spomin
ska plošča, posvečena te
mu dogodku. Trije pre
ostali vojaki italijanske

patrulje (peli, tisti, ki sta 
mu prvotno sledila, je 
ostal im drugi strani ce
ste), so v tem trenutku 
pričeli bežati v smeri pro
ti gostilni »Ruski car« in 
za njimi je Adrijan izpra
znil saržer. Vojak, na ka
terega je Adrijan najprej 
ustrelil, je ostal na mestu, 
kot ukopan. Adrijanu je 
to še danes nerazumljivo, 
ima pa ga, kot pravi, še 
vedno pred očmi.

Kdaj se je Kališnik u- 
maknil, se Adrijan ne spo
minja. Preprosto ni ga bi
lo nikjer, zato se je še on 
pognal za bližnjo hišo v 
grmovje rož, potem pa se 
je po vseh štirih splazil 
v noč.
Bežeči italijanski vojaki 
niso streljali. Po kratki ti
šini, ki je nastala po Adri- 
janovem umiku, pa so se 
vrnili hi odprli ogenj. 
Streljanja in vpitja je bi
lo potem zelo veliko in 
tega se še danes spomi
njajo sosedje, precej da
leč naokoli. V vseh petih 
hišah, ki so bile najbliž
je kraju tega dogodka, so 
Italijani takoj z velikim 
hrupom začeli s preiska
vami, da bi našli najmdal- 
ce.

čez nekaj časa, še pred 
polnočjo, sta se Kališnik . 
in Adrijan dobila pri Loj
zetu Kosu, mizarju na Je
žici, kjer je Adrijan, da 
bi se izognil morebitni 
aretaciji, večkrat prespal. 
Oba sta bila vsa iz sebe,. 
malo zaradi akcije, ki se 
je ta večer prvič končala 
s streljanjem na fašiste, 
še bolj pa zato, ker eden 
za drugega nista vedela, 
če sta odnesla zdravo kp- 
žo.

Akcija 7. septembra na 
Ježici je ne glede na to, 
da ni bila vnaprej dogo- 
vojena, imela na Ljub- 
Ijaiskem Posavju velik 
odmev. Gotovo je močno 
prizadela tudi moralno-po- 
litično zavest italijanske 
fašistične soldateske vsaj 
im Posavju, če že ne v 
vsej Ljubljanski pokraji
ni. Med ljudstvom je tu
di utrdila prepričanje, da 
se Slovenci z okupator
jem ne bomo dogovarjali, 
ampak bojevali do zmage.

S to akcijo je Ljubljan
sko Posavje prišlo v obo
rožen upor proti okupa
torju. Se isti mesec so se 
prvima dvema partizano
ma iz Stožic — to je 
Francu Bratovžu in Mirku 
Rodiču, pridružili še dru
gi. Tedaj so odšli v par
tizane Franci Gorjanc-Bo- 
bi, Mirko Glinšek, Alojz 
Gogala, Jože Slovenc, Sil
vo Čebulj, Ciril Kalinger, 
Roman Omahen, Jože Drak- 
sler-Polh in še kdo. Njim 
so sledile nove skupine 
vse do poletja 1942, ko je 
odhajanje k partizanom 
pretrgala znana italijan
ska oziroma Roška ofen
ziva.

Doma na Posavju pa le 
med tem Miha Čerin z 
Ježice začel organizirati 
enote Narodne zaščite, ki 
so uspešno nadaljevale 2 
raznimi pa tudi oborože
nimi akcijami proti oku
patorju.

STANK KOMAI4
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Atletika

Uspešna sezona
Atletska sezona se že 'nagiba 

v zadnjo četrtino. Za njimi so že 
®H>raj vsa pomembnejša tekmo- 
J&nja, razen ekipnih tekmovanj, 
J1 bodo še v oktobru. Cas je, 

naredimo kratek prerez skozi 
efošnjo sezono. Ne bomo se zmo- 

če trdimo, da so atleti iz 
^ Bežigrada do sedaj dosegli vr- 

imenitnih rezultatov, na kate- 
g J®,50 lahko ponosni. Ponovno so
2 ukazali, da so poleg celjskega 
' Jiadivarja najmočnejši slovenski

jolektiv in spadajo v sam vrh 
Jugoslovanske atletike. O tem se 
jJaJ lahko prepričamo, če podrob- 
•^Je pogledamo rezultate z neka
ko letošnjih tekmovanj.

* Finale atlet, pokala 
SRS

Vsi Olimpijci so si še pred 
•poročnimi prvenstvi bili edini, 
J® se v boj na čim več finalnih 
jnest zaženejo z vsemi razpoložlji-

3 JnV Počrni. Sklenili so, da mora
g *?ak atlet nastopiti v vseh tistih 
» rjjpllnah, v katerih ima mož. 
2 ^ uvrstitev med prvih dva-
2 (seveda v mejah pravil).
2 80 ^ letos Pri Članih in čla-
Sr n»Cttl1 Pril>orili precej več finalnih
1 hi 1 1101 lani in s tem več upa-5 Ja ua uspeh. Končni zbir točk 
11 Si fclanih 495,5:465,5 v korist Kla- 
2| kaže, da niso bili vsi na-
2 S zaman. 30 točk razlike ni 
ji Ki vt.0, Z malo več športne sreče 
2| v**!?!1 zaostanek lahko še manjši. 
2 h2rar to ni najvažnejše. Pov- 
i\ Z*** starost Ljubljančanov, ki 
s l*«?? Uvrstili na prva tri mesta, 
2 . da 20*f let- To pa je podatek, ki

sta n^s^ti. Mladost in kvaliteta 
prav gotovo deviza za bodoč- 

(Jr1- Pri dekletih je položaj pre- 
5 8tiK , b&. O ekipi izpred pet naj- 
\ nr^, ®t ni ne duha ne sluha, če-

• v ne moremo reči, da ni

2 ko skoraj vsaka po nekaj
? preneha trenirati. Vsa pri-

karwlan^a njihovega trenerja in
niftnlan,‘ <lr Turka so tako za-

51 teto ^ Celju so se za Kladi var-
5' SSti n Mariborom uvrstile na
2 mesto, kar nikakor ni ne-

* Finale pokala SFRJ
tedne pozneje Je bilo prav 

kai.° v Celju finale atletskega po- 
a,,a Jugoslavije. Pravico nastopa 
s llheli vsi tisti atleti, ki so se 

J tepu?[^lll rezultati s finalnih
1 12 ^ tekmovanj uvrstili med

Olimpija je imela 
Celfaii manJ finalnih mest kot 

vendar se je zgodilo to, 
Umu« PriCakovali le na j večji op- 

l\ Zbrali o Mladi Ljubljančani so
2 In (očke več kot Kladivar
d „ uvrstili "" ^ ------ —Crv^vrv uvrstm 4. mesto, ^ 
I Vonijl? zvezdo, Sarajevom in Sla- 
ii Ji u*»Lv le Prav Knl-nvo največ- 

Hjih atletov Olimpije v zad- 
- letih. Najboljši rezultat so 

tekači štafete 4 x 400 m

kunde popravili lastni republiški 
rekord. To je odličen čas (popre- 
ček je 49,1) in sodi med najbolj
še jugoslovanske dosežke v tej 
disciplini.

a Dvoboj Slovenija - 
Veneto

V reprezentanci Slovenije je na
stopilo devet Olimpijcev: Carli,
Korent, Kovačič, Mele, Penca, Pe
čar, Pisič, Zomada in 2orž. Vsi 
so pripomogli, da je naša repre
zentanca tudi v povratnem dvo
boju slavila izdatno zmago. Prva 
mesta so dosegli Pisič na 110 m 
ovire, Mele na 400 m in Pečar v 
metu diska. Olimpijina štafeta 
4 x 100 m, okrepljena z najhitrej
šim Slovencem Kocuv:inom, pa 
je s časom 41,8 dosegla absolutni 
republiški rekord.

■ Slovensko prvenstva
Konec julija je bilo za Beži

gradom v organizaciji Olimpije 
XXIII. slovensko prvenstvo. Pri 
pripravljanju naprav in pri sami 
izvedbi tekmovanja so zopet pri
skočili na pomoč sami atleti ter 
prispevali, da Je bilo tekmovanje 
na ravni. Atleti Olimpije so skup
no osvojili 9 naslovov prvakov.
Pri moSkih so si zlate medalje 
priborili: Miloš Mele na 400 in 
800 m. Boris Pisič in Vinko Ko
rent na 110 oz. 400 m ovire, obe 
štafeti ter Zdravko Pečar v metu 
diska. Pri ženskah pa se je dva
krat povzpela na najvišjo stopni
co veteranka Alenka Hudobivnik.
Z novimi osebnimi rekordi in od
ličnimi rezultati pa so se izka
zali: Srdan Carli (10,8 na 100 in 
21,7 na 200 m), Marko Medvešček 
(203 v višino), Tone Kovačič 
(3:58,4 na 15000 m), Janez Penca 
(14,8 na 110 ovire), Učakarjeva,
Marko Saje in še nekateri.

V začetku avgusta je bi)o na 
Reki jubilarno 25. povojno prven
stvo. Tekmovanje je bilo zelo do
bro organizirano, doseženih pa 
je bilo vrsto dobrih lezultatov.
Največje presenečenje je pripravi, 
la Olimpijina štafeta 4 x 100 m, 
saj je kar za pol sekunde pre
magala glavne favorite Crveno 
zvezdo. V štafeti Beograjčanov 
so tekli kar trije državni repre- 
zentantje z državnim rekorderjem 
Križanom na čelu. Cas 42,3 je le 
za desetinko slabši od klubskega
republiškega rekorda in najboljši__  _ _ _
Olimpijin dosežek. Bežigrajčani so hodkov "praktično "nima, saj* gle- 
nastopili v postavi: Boris Pisič, dalcev na prireditvah na republi- 
Vmko Korent, Srdan Carli in Ja- §ki ravni skoraj ni. Torej so atle- 
??z.n<:a Dru£i. dan bi morali ti odvisni izključno od dotacij. 
Ljubljančani braniti naslov v Šta- Prepričani pa smo, da bi se za- 
feti 4 x *1()0 m, vendar zaradi bole- nimanje za atletiko povečalo, Če 

reprezentant* v tej bi v Ljubljani večkrat organizirali 
disciplini Meleta, niso mogli upa- prireditve na me<lnaroclni ravni.

Ijančani doživeli izredno ljubezniv 
sprejem. Nastanili so jih v pri
jetnem hotelčku s hitro in dobro 
postrežbo. Se isti dan jim je žu
pan priredil sprejem v mestni 
hiši, ki je potekal v prisrčnem 
vzdušju in sklepanju novih po
znanstev. Italijani so se potrudili 
in preskrbeli uradnega prevajalca. 
Zupan je Olimpijcem podaril lepo 
ilustrirano knjigo o znamenitostih 
Vidma, s tekstom v italijanščini 
in slovenščini, kar je vsekakor 
lep napredek v medsebojnih ita
lijansko-jugoslovanskih odnosih. 
Povedali so tudi, da je župan vnet 
obiskovalec atletskih prireditev, 
saj je sam bil nekoč aktivni šport
nik. Vodstvo Bežigrajčanov si je 
edino, da .se bodo le težko od
dolžili za tak gostoljuben sprejem, 
seveda če ne bo priskočil na po
moč Mestni svet.

Drugi dan je bilo tekmovanje 
na stadionu, ki je bil res vzgled- 
no pripravljen. Stadion je neko
liko izven mesta in je v izredno 
lepem okolju, obdan s številnimi 
topoli, z majhno tribuno in par
kom okrog steze. Na takem ob
jektu je pravi užitek tekmovati, 
še posebno pa trenirati. Samo 
tekmovanje prav gotovo ni naj
važnejše — zmagali so Ljubljanča
ni — pomembnejše za obe strani 
je spoznavanje novih ljudi, skle
panje prijateljstva, spoznavanje 
novih krajev, običajev ljudi in 
dežel, kar ni brez posledic v od
nosih sosednjih držav. Bežigraj
čani so se iz Italije vrnili s pri
jetnimi občutki in potrudili se 
bodo, da bodo tudi Videmčani 
zadovoljni zapustili, prihodnje le
to, naše mesto.

■ Problemi atletov
Sedaj pa Se o nekaj težavah, ki 

tarejo atlete Olimpije. Eden glav
nih problemov je finančni položaj 
kluba. Pri Olimpiji je vrsta mla
dih, kvalitetnih ljudi, ki zagotav
ljajo klubu boljše uspehe. Ven
dar napredek kluba ne more biti 
zagotovljen že s to ugotovitvijo. 
Naj so naravni pogoji še tako 
obetajoči, se lahko zgodi, da za
radi premajhne podporo družbe, 
pričakovani hitri vzpon izostane. 
Lep ‘primor, kako pomembno vlo
go igra materialni položaj kluba, 
je atletski klub Sarajevo, z 38 
milijoni letnega proračuna, ki je 
postal eden vodilnih jugoslovan
skih društev. Atletika lastnih do-

K Sfei"
\ ^o?pnfP^nca- Srdu* Carli, Vinko 
2 hlufej' iJ1. MHoš Mele, ki so po 
2 Je tjv: .toju s Sarajevom (zanje 

Gani*K» tudi temnopolti atlet iz 
NjsiriK .8r1, Polfinalist na Olim- 
s lKrah v Mehiki) zmagali

3:16,3, in s tem za 1,3 se

ti na popoln uspeh in sploh niso 
startali. Bronasto medaljo je osvo
jil Zdravko Pečar, ki Je poleg 
tega dobil še pokal, kot najbolj
ši mladi tekmovalec na prvenstvu. 
V finale so se še uvrstili Carli, 
Penca in Pisič.

Na isti dan bi morala reprezen
tanca Ljubljane gostovati v Bra
tislavi, vendar pristojnim ni uspe
lo zagotoviti denarja, tako se je 
vodstvo Olimpije odločilo za va
bilo iz Italije. V Vidmu so Ljub-

To pa bi bilo mogoče le z mo
dem izi ranjeni tekmovanlih naprav, 
v mislih imamo tartan, in ne 
nazadnje z dvigom kvalitetne rav
ni ljubljanske atletike. Od takš
nih prireditev bi ne imeli koristi 
samo atleti, ampak prav gotovo 
tudi turistična Ljubi jima.

še en problem je zelo pereč. 
Klubski prostori, ki so v stari 
tribuni, sploh ne zaslužijo svo
jega imena, saj je to !e en pro
stor, ki je velik kot malo manj
ši kokošnjak, V njem je pisarna, 
pozimi pa tudi garderoba. Ko so 
se preselili nogometaši, so atleti 
mislili, da bodo dobili njihove 
stare prostore, vendar so se zmo
tili. V njih so ustanovili Klub 
prijateljev nogometa«!? Atleti za
htevajo pojasnilo. Upajo, da jim 
ne bo treba uporabiti sile, da 

Že , x • o bi prišli do večjega prostora,
j ,Kaj el posvečajo odgovorni za vsestranski razvoj sploh pa »nogometnikl« precej po 

dein šoloobveznih otrok veliko pozornost tudi izvenšolski strani Riedajo amaterje, ki se kar
n0Sti in dejavnost zavzema pri tem zelo sT&o oS

izborili svoj prostor pod soncem.
V. KORENT

; Portna dejavnost na šolah

bogat program

^Oko! Sding. mesto. Mladina, učenci in dijaki želijo svoje ve- 
\ Urah ln svoje telesne sposobnosti, pridobljene pri rednih 
* Okusiti ne vzK°Ie in Pri Šolskih Športnih krožkih pre-

V olJu z svojimi sovrstniki, z učenci in dijaki drugih Sol
“viPl. v mestu in celo izven meja nažega mesta.

svo|^ublianske občinske zveze za telesno kulturo so preko 
II laieJ ^ koordinacijskega odbora pri Mestni skupščini izde- 
{ kitu bogat program nastopov v novem šolskem
ji p969-70-
\ Satlle°Krain zajema naslednja tekmovanja v okviru po- 
5 cei0 51111 obein in ““to do prvenstev mesta, področja in 

v nekaterih primerih do prvenstva republike: 
atletski šolski pokal za osnovne in srednje šole. 
Jesenski in-morda tudi spomladanski kros, 
tekmovanje v košarki, 
tekmovanje v odbojki, 
tekmovanje v rokometu, 
tekmovanje v malem nogometu, 
tekmovanje’ v gimnastiki, 
tekmovanje med dvema ognjema, 
tekmovanje v vseh treh panogah smučanja, 
tekmovanje v plavanju,
Prientacijski tek z streljanjem, 

terj^. v.sa navedena tekmovanja so že določeni približni
V cemihi Ve<**>e P° Šotah, občinah, mestu, področju in tudi
V Celoti Šltem nierilu. Naše šole bodo z redkimi izjemami

q1)* tzvedle navedena tekmovanja med razredi, nakar 
Hnjov' *nc prirejala s pomočjo specializiranih klubov 
^. ^ja na ravni občine, najboljše ekipe in posa- 
h-- Pa bodo šli na nadaljna tekmovanja na ravni

Urnik vadbe 
TVD Partizan Bežigrad

Pionirke: ponedeljek in četrtek 
od 18.30 do 19.30.

Pionirji: torek in petek od 19.20 
do 20.20.

Mladinke: ponedeljek in četrtek 
do 19.30 do 20.30

(Gimnastika (vsi tekmovalni od
delki): ponedeljek, sreda in petek 
od 19.30 do 22.30.

Rekreacija (starejši člani): to
rek od 20.30 do 22.30 in nedelja 
od 11.00 do 12.30.

Uradne ure (informacije in vpi
sovanje) vsak torek od 19.30 do 
20.30 v društveni pisarni.

Partizan Bežigrad vas vabi v 
svoje vrsto.

Tekmovalci, organizatorji in sodniki na kopališču pri Šternu

Prve plavalne tekme na Ježici
Športne prireditve ob krajevnem prazniku

Na Ježici in v Stožicah je bilo 
ob prazniku krajevne skupnosti 
»Posavje«, 7. septembru, več 
športnih prireditev. Pobudo zanje 
je dala krajevna skupnost, kt je 
tudi prispevala nagrade in pri- 
znonja za najboljše. Nastopili so 
plavalci, balinarji, košarkarji, no

gometaši in strelci. Udeležba na 
plavalnem in balinarskem tekmo
vanju ni bila preveč številna, ker 
je bilo premalo časa za dobre 
priprave. Prihodnje leto bodo prav 
to napako skušali popraviti.

Na Ježici doslej še nikoli ni 
bilo plavalnega tekmovanja. Ker

Priprave smučarjev
Morda se čudno sliši, da so 

smučarji-tekači že tekmovali v 
Dolu, ko smo Šele na pragu je
seni. Odgovorni, ki pri SZS in 
SZJ skrbijo za pripravo naših 
najboljših tekačev, so v letošnjem 
programu priprav vnesli tudi 3 
nastope na suhem, ki naj bi že 
pred prvim snegom izostrili for
mo in bi tako tekači prišli na 
sneg že navajeni tudi na tekmo
valni napor. *

Prvo tako tekmovanje so zad
njo nedeljo v septembru odlično 
pripravili prizadevni smučarski 
delavci iz Dola, ob sodelovanju 
SZS, Obč. ZTK Bežigrad in vod
stva osnovne Šole.

Progi, ki sta bili dolgi za člane 
12 km in za\mladince 7 km, sta 
bili odlično trasirani in priprav
ljeni, dovolj težki, vendar tekoči, 
da je vsak lahko pokazal vse 
svoje trenutne sposobnosti ^ Tek
movanje je bilo še posebno zani
mivo zato, ker je bilo ekipno, 
saj so morali po trije tekmovalci 
ves čas teči skupaj in skupaj priti 
tudi v cilj, ki je bil prav pred 
novo telovadnico in za to pri
ložnost prlMiemo pripravljen.

Skupaj je nastopilo 9 mladin
skih in 4 članske trojke. To je 
morda nekoliko šibka udeležba, 
vendar je pohvalno, da so se 
teka udeležili skoraj vsi najboljši 
mladinci in člani, razen Ambroži
ča, Kalana in Simnica.

Pri mladincih so izenačeni te
kači Triglava vodili ves čas in 
je bila njihova zmaga z več kot 
dvema minutama naskoka pre
pričljiva. Domači smučarji so po
slali v boj dve ekipi, od katerih 
je bila zelo dobra prva v postavi 
Krašovec, Straser in Ložar Matevž, 
ki je zasedla zelo dobro 3. mesto.

Pri članih so prepričljivo zma
gali Jeseničani, ki so v odstotnoeti 
Kalana iz Gori J in Karpača iz 
Raven imeli najbolj izenačeno troj 
ko: Kerštajn, Mlinar, Pintar, ki

je po odličnem teku dosegla iz
vrsten čas. Ekipa iz Gorij bi se 
brez dvoma vmešala v boj za pr
vo mesto, če bi bil tretji tekač 
Dornik zdrav, tako pa je tekel 
bolan m ni vzdržal ostrega tempa 
svojih tekačev. Zelo dobro se je 
odrezala domača trojka Slavko 
Premože, Avgust Laznik in Janez 
Pavčič, ki je pastila za seboj 
zelo dobro ekipo Fužinarja, v ka
teri pa je tekel mladinec Možgan, 
namesto »skreganega« Karpača.

Po tekmovanju je bila slovesna 
razdelitev diplom in nagrad, ki 
so jih za to tekmovanje prispeva
li SZS, Obč ZTK in TVD PartJ- 
zan Dol. Predstavnik SZS tovariš 
Linke se je organizatorjem zahva
lil za izredno uspešno organizira
no prireditev in za polno razume
vanje, ki ga kažejo v Dolu za 
razvoj te smučarske zvrsti!

pa so letos na kopališču pri Ster
nu zgradili bazene, so vključili v 
spored prireditev za krajevni praz
nik tudi plavanje. V finalu na 
50 metrov prosto je zmagal 
M. Ostaševski s časom 36,3, pred 
Kogojem 37,2, Ramovžem 38,0, 
Zajcem 39,3, S. Ostaševskim 39,6 
in M. Stuchlijem 46,0. Vrstni red 
v finalni tekmi na 50 metrov pr
sno: 1. M. Stuchly 45,2, 2. Res
man 46,0, 3. M. Ostaševski 46,9, 
4. Stular 47,0, 5. Kogoj 47,9, 6. 
Zajc 53,2.

Nogometaši so se razdelili na 
»debele« in »suhe« ter se pome
rili na novo asfaltiranih igriščih 
pri osnovni šoli Danile Kumar v 
Stožicah. Zmagali so »debeli« 3:2, 
potem ko so »suhi« vodili v pr
vem polčasu 1:0.

»Debeli«: Bizjak, Dolinšek, Lo
žar, Sadar, Sonc. Ramovž. Strel
ci: Ramovž, Sonc in Sadar.

»Suhi«: Jezeršek, Predanič, Klan- 
čišar, GospodariČ, Jakopič, Cvet
ko. Strelca: Cvetko in Gospodarič.

V predtekmi so nogometaši mla
dinskega aktiva Ježice premagali 
Savlje 5:4.

V streljanju z zračno puško, ki 
Je bilo na strelišču SD »Tabor« 
na Ježici, je zmagal D. Dovč 
(163 krogov), pred Bohincem in 
Lavričem (po 159 krogov).

Košarkarji Ježice so v prijatelj
ski tekmi premagali Stadion 67:58 
(39:18).

Kolesarske dirke 
v Dolu

*n do republiških prvenstev.
^Movnn,.8? Pri nas po šolah v glavnem dobri ali vsaj

za vadbo v telovadnicah in na 
ker bomo z novim letom pridobili

nua po
^Prtih j1 pogoji 18110

pq, Kriščih in ker uumu 2 novim leium pnuoDHi 
7®(lU( Jp *' in ogrevan šolski zimski bazen v Savskem na- 
■p bi v dPbenih zadržkov ali razlogov, da se naše šole 

tudi06*011 M ** tekmovanja dobro pripravile in na 
'ani itr^n8si0Pile. Prva tekmovanja ▼ atletiki in jesen- 

80 na programu te 7. in 14. oktobra.

Druge v Sloveniji
Tekmovanje v republiški žen

ski košarkarski ligi je kon
čano. Letošnjo sezono je tek
movalo v ligi rekordno število 
— kar deset ekip. Članice Je
žice. ki tekmujejo v repub
liški ligi že šest let, so do
segle letos svoj največji uspeh, 
odlično drugo mesto. Uvrstile 
so se takoj za igralkami Jese
nic. Odigrale so 18 tekem, 
od katerih so izgubilo samo 
tri tekme, dve s prvakinjami z 
Jesenic in eno z ekipo Mari- 
bora. Letošnji uspeh Je še to
liko večji zato, ker so si ga 
priborile mlade igralke, ki so 
tudi v prihodnje s tako mar
ljivostjo sposobne posegati v

borbo za vrh slovenske ženske 
košarko. Mladim igralkam Je
žice za ta uspeh čestitamo, če
stitke pa zasluži prav gotovo 
tudi njihov trener Lovro Moč
nik.

Igralke, ki so nastopale za 
Ježico: Vida Oven, Marija
Oven. Majda Hrovat, Nada 
Mavec, Zdenka Mavec, Dunja 
Bogunič, Marjeta Lupše, Sonja 
Plevnik, Mojca Bole, Majda 
Kušar, Olga Kušar in Anči 
Gerden. Prvič pa so nastopale 
v Članski ekipi mladinke: Bri
gita Ferko, Barbka Vister, Li
dija Beslič, Jelka Štucin in 
Anica Hrovat.

OKTo

V Dolu so bile zelo zanimive 
kolesarske dirke pod imenom me
morial »Zajc-Ievičnik«, ki jih or. 
ganizira vsako leto tamkajšnji Par
tizan skupaj z OZTK Lj. Beži
grad, Letos je bilo tekmovanje pr
vič po krožni progi od starta v 
Dolu preko Beričevega in Brinja 
do Šentjakoba, nato pa po zasav
ski costi nazaj v Dol. Skupno je 
nastopilo kar 53 kolesarjev iz 
vseh slovenskih društev ter enega 
iz Italije. Turisti so 10 km dolgo 
progo prevozili 4 krat, dirkači spe
cialisti pa 6 krat. Sama tekmo
valna proga je bila tako za dir
kače kot tudi za gledalce, kate
rih je bilo precej, izredno zani
miva. Tudi predstavniki kolesar
ske zveze in drugi strokovnjaki, 
so se o njej zelo pohvalno izra
zili, le da je nekoliko preveč rav
ninska, sicer pa je vse skozi od
ličen asfalt.

V skupini turistov je letos na- 
stopila tudi precej mtklna domača 
ekipa, ki je kljub temu, da je 
imel najboljši domačin Premože 
defekt prav pred ciljem, zasedla 
drugo mesto za Rogom in pred 
Bledom. Za senzacijo je tudi po
skrbel domačin, predvojni dirkač 
Karol Zupančič, ki Je poleg tega, 
da Je prireditev finančno podprl, 
kljub svojim 57-letom prevozil en 
častni krog v zelo dobrem času.

Kot vedno je bilo seveda naj- 
veftje zanimanje za dirko speciali
stov, med katerimi je bil glavni 
favorit član Roga in reprezentant 
Kunaver. Vendar pa so ostali dir. 
kači preveč pazili nanj, tako da 
mu noben pobeg ni uspel. Tako 

sta izkoristila Rogovcasituacijo sta

BER 69

Nučič in Vrenjak in takoj po 
lotečem cilju v tretjem krogu 
potegnita in svoj naskok do cilja 
povečala na slabo minuto. Kuna
ver pa je kljub temu imel na 
koncu še toliko moči, da je dobil 
Sprint v skupini in tako vsaj 
»bron«. ^

Celotno prireditev so pole obč. 
zvezo za telesno kulturo Lj. Be
žigrad podprla tudi domača in 
nekatera ljubljanska podjetja ter 
zasebniki. Prireditev sl je ogledal 
tudi zvezni trener Zvone Zano- 
škar ter tehnični sekretar KZS 
Cajhen, zastopnik Roga Janežič in 
dragi. Obljubili so, da bo Dol 
dobil v prihodnje v organizacijo 
tudi kakšno uradno tekmovanje, 
na primer republiško prvenstvo 
ali državno prvenstvo za turiste 
in podobno.

Rezultati:
TURISTI: Podbrščak (Krško)

57;36, 2. Frelich (Škofja Loka) 
57:36 , 3. Kavaš (Beltinci) 57:38, 
4. Avsec (Rog) 57;39, 5. Luke* 
(UOR) 57;40. 6. Hvastja (Dol)
57;40, 11. M. Ložar 57;45, 14. Ja
godic 57;58, 15, Premože 58:20,
16. J. Ložar 58:50 (vsi Dol) Itd. 
EKIPNO: 1. Rog. 2. Dol, 3. Bled. 
OBČINSKO PRVENSTVO: 1. Hva
stja, 2. M. Ložar, 3. Jagodic, 4. 
Kunaver.

SPECIALISTI: 1. Nučič 1;15,0, 
2. Vrenjak 1;15,0, 3. Kunaver
1;15,42. 4. Zakotnik 1:15.42, S. 
Gašperin 1:15,42 (vsi Rog) itd. 
EKIPNO: 1. Rog. 2. Hrastnik, 3, 
Kranj. OBČINSKO PRVENSTVO! 
1. Nožič, 2. Kunaver.

JOŽE JERMAN
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Tonosa bi skoraj po
jedla samo sebe

Zgodi se, če je poslovanje podjetja poslovna skrivnost
Zaposleni v tovarni triko

taže in nogavic Tonosa v 
Savljah so junija meseca do
bili po 40.000 starih dinarjev 
plače, julija meseca pa 
30.000 starih dinarjev. Tak- 
Sne so bile posledice težav, 
v katere je zabredla tovarna. 
O tem smo že pisali v »Zbo
ru občanov«.

Po razrešitvi direktorja so 
za v. d. direktorja najprej 
imenovali direktorja tovarne 
Beti iz Metlike, vendar je ta 
po enomesečnem poslovanju 
podal ostavko. Delavski svet 
je potlej imenoval za v. d. 
direktorja tehničnega vodjo 
v Tonosi inž. Metelkovo, ki 
Se z dvema članoma kolekti
va vodi podjetje. Takoj so 
izdelali sanacijski program. 
Povezali so se tudi z Gorenj
sko predilnico v Škofji Loki 
in ljubljanskim podjetjem 
Tekstil. Kaže, da so uspeli, 
saj so se naročila kupcev tako 
povečala, da so morali uki
niti proste sobote. Izboljšali 
so organizacijo, sanacijski 
program pa zajema še vrsto 
ukrepov, da bi zmanjšali za
loge in znižali stroške po
slovanja.

Na podlagj sanacijskega 
načrta in predpogodbe o po
slovno tehničnem sodelovanju 
z Gorenjsko predilnico, je 
upravni odbor sklada skup
nih rezerv gospodarskih or
ganizacij občine Bežigrad 
odobril Tonosi sanacijski kre
dit v višini 150 milijonov sta
rih dinarjev.

V sosednjem Topsu so si 
njega dni delili lepe plače, 
bil je malodane za zgled vsem 
ostalim delovnim organizaci
jam za Bežigradom. Tudi v 
Tonosi je bilo še v začetku 
leta vse v naj lepšem redu. 
Vsaj tako je zatrjeval direk
tor in pristavljal, da so 
»tekoči« problemi pogojeni 
z vedno večjo nelojalno kon
kurenco na trgu, zastarelo
stjo strojev in podobnimi 
objektivnimi težavami. Vse 
ostalo bi bilo, tako je pač 
danes v tržnem gospodarstvu, 
lepo zavito v meglo ali no
tranja gospodarska skriv
nost podjetja.

Blizu in daleč je bilo zna
no, da delavci v Tonosi lepo 
zaslužijo. In ko je odbilo 
plat zvona, se je razvedelo, 
kako in koliko je kdo zaslu
žil. Zdaj ni več nobenih go
spodarskih skrivnosti. Direk
torjev povprečni mesečni do
hodek v zadnjem letu je zna
šal slabega pol milijona sta
rih dinarjev, šef komerciale 
je vsak mesec krepko »po
gledal« čez 400.000 starih di
narjev, skladiščnik se je pri
bližal dvesto starim tisoča
kom itd. Vodilni usluž
benci so imeli dnevnice po 
10.000 starih din, kilometrino 
pa po 120 starih din. Tovarna 
je torej gledala, da njeni de
lavci niso hodili naokrog 
žejni in lačni, da so jo pred
stavljali tako, kot je to po
trebno.

Gospodarjenje
Nadalj. s 1. strani

miranje posebnega sklada pri republiki iz preseženih oseb
nih dohodkov skriva v sebi nevarnost, da bi z razdeljevanjem 
teh sredstev pravzaprav kaznovali dobre gospodarje, nagra
jevali pa slabe, ki bi se na ta sklad oziroma na pomoč iz 
tega sklada vse preveč zanašali.

Po tehtni razpravi so sklenili nemudoma obvestiti posa
mezne skupščinske organe, ki so začeli z razpravami o teh 
problemih, s stališči zbor« delovne skupnosti in jih opozo
riti na svoje pomisleke.

Zbor delovne skupnosti pa je na tej seji začel tudi s 
koristno prakso. Na sejo je namreč povabil precejšnje šte
vilo direktorjev in predstavnikov delovnih organizacij. Zal 
pa smo lahko ugotovili, da se je vsega šitevila povabljenih 
udeležila seje le slaba polovica, kar jim prav gotovo ne daje 
naj lepše legitimaci je, zlasti še, ker se jim nj zdelo potrebno 
niti opravičiti so.

K. I.

Ze sredi lanskega lega je , 
občinska skupščina ugotovila, 
da Tonosa pluje v negospo
darske vode. Direktor je pri
znal, da podjetje sicer pluje 
po razburkanem morju ne
lojalne konkurence, vendar 
da je praktično brez moči, 
ker delavski svet noče njče- 
sar slišati o zmanjšanju plač 
(osebnih dohodkov) vsem 
delavcem po vrsti. Plače naj 
bi bile dejanski rezultat dela, 
kakor so si jih začrtali z 
internim pravilnikom (zako
nikom) podjetja.

Kakšna je bila resnica? Za 
osebne dohodke so praktično 
porabili ves doseženi doho
dek, za sklad pa so odvajali 
samo en sam samcat odsto
tek. Razmerje plače: skladi 
99:1 bi že zdavnaj moral biti 
signal, da Tonosa je samo 
«;ebe. Toda zgodilo se ni nič, 
dokler ni zares zaškripalo.

Občinska komisija za dru
žbeni nadzor je med drugim 
ugotovila, da vsi organi samo
upravljanja z direktorjem na 
čelu niso spoštovali pristoj
nosti, ki jim jih'dajejo statut 
podjetja in drugi samouprav
ni akti. Člani delavskega sve
ta za sejo niso dobivali no
benega gradiva, temveč so od
ločali o velikih in majhnih 
zadevah kar na sejah, nepo
sredno po poročilih vodilnih 
uslužbencev.

Dvakrat zinimivo je, da nih
če izmed članov samouprav
nih organov ni hotel časni
karju povedati, kaj in kako 
je v podjetju narobe, češ 
da nima pooblastil. Govoril 
je le direktor, in to o vrsti 
objektivnih težav, konku
renci, zastarelem strojnem 
parku itd.

V Tonosi je zaposlenih 
240 delavcev, od tega 80 v 
upravni in proizvodni režiji. 
Torej ena tretjina tako ime
novanih posrednih proizva
jalcev Kakšnega opisa de
lovnih mest ne premorejo, 
spričo česar ni mogoče ugo
toviti, obseg dela, dolžnosti 
In odgovornosti posamez
nikov. Visoko izobrazbo, ka
kor še marsikje drugod po 
naši domovini, so zahtevali 
samo od novih delavcev, med
tem ko so si stari izobrazbo 
pridobili z izkušnjami.

Očitno je, da so odločujoči 
posamezniki v Tonosi mislili 
le na današnji dan, še zdaleč 
pa ne na prihodnost. Kolektiv 
bi torej pojedel samega sebe, 
ne da W se tega zares zave
del. Ali pa — kdo ve!?

Petnajstletnica GitAMiXA
Novembra bo minilo 15 let, odkar je 

bilo ustanovljeno trgovsko podjetje z grad
benim materialom Gramex. Svoj sedež ima 
na začetku Parmove ulice, še 1961. leta je 
imelo podjetje zaposlenih 43 delavcev, da
nes pa že 121. Letni promet ob zaključku 
19X1. leta je znašal natanko toliko kot zdaj 
mesečni. Po tem zlahka presodimo, kakšen 
skok je naredil kolektiv v zadnjih letih.

Kot specializirano trgovsko podjetje 
Gramex prodaja vse vrste gradbenih ma
terialov od cementa, opeke, apna, oken, 
vrat itd. do izolacijskih materialov, grad
benega stekla, betonskega železa, centralne 
kurjave in keramičnih ploščic.

Pred šestimi leti se je podjetje znašlo 
v precejšnji krizi, brez skladov in brez 
osnovnih sredstev. Po uspešni notranji kon
solidaciji se je v kratkem postavilo na 
noge in po obsegu poslovanja ter poslov
nem uspehu daleč prekosilo vsa pričakova
nja. Podjetje premore zdaj za 310 milijo
nov din osnovnih sredstev, medtem ko jih 
je imelo v najslabših časih komaj 23 mi
lijonov. Gre predvsem za novo skladišče, 
moderno strojno opremo, mehanizacijo po
slovanja, itd. Doseženi promet oziroma do
hodek je osnova za izračun osebnih dohod
kov delavcev.

Gramex se vse bolj razvija iz srednje 
velikega v veliko trgovsko podjetje. Gre za 
desettisoče ton materiala. Prodati deset mi
lijonov kosov opeke predstavlja samo pol
milijonski promet. Ali: 80.000 ton prodane
ga cementa predstavlja samo tri milijarde 
prometa. Kaj hočemo povedati? Gre za 
ogromne manipulacije raznovrstnih težkih 
materialov, še 1963 leta je ves Grameocov 
promet znašal le 1.300.000.000 starih dinar
jev čez vse leto. Samo iz skladišča za širo
ko potrošnjo pa danes prodajo letno za 
pet milijard starih din blaga.

številke so torej dovolj zgovorne.
Gramex ima predstavništva v vseh re

publikah, razen v Črni gori. Na Hrvaškem

ima celo dve predstavništvi, in sicer v Za
grebu in na Reki.

Določeni novi materiali gredo v promet 
samo v tesnem sodelovanju s projektanti, 
gradbenimi podjetji in proizvajalci. Znano 
je, da sd novi materiali posebno v gradbe
ništvu zmeraj bolj utirajo pot, ki jo krči 
in razširja v prvi vrstni spretna trgovina.

Podjetje uspešno demonstrira nove ma
teriale na občasnih razstavah in posebnih 
demonstracijskih prireditvah po vseh svo
jih predstavništvih v Jugoslaviji. Počasi se 
nameravajo specializirati na materiale, ki 
predstavljajo nove gradbene dosežke: ter- 
mopan steklo, steklene prizme za predelne 
stene, strešne kritine, keramiko, izolacije 
itd. Na vidiku so barvni strešniki, plastifi- 
cirane ravne strehe, ipd.

Probleme imajo podobne kot v trgo
vinah drugih strok. Premalo lastnih obrat
nih sredstev, ki pa jih iz leta v leto ustvar
jajo.

Spomladi bodo začeli graditi nova skla 
dišča ob Vodovodni cesti, in sicer v bližini 
plinarne. Hkrati razmišljajo tudi o gradnj: 
skladišč in novih poslovnih prostorov ob 
Kuriiniški ulici. Nova skladišča bodo ve
ljala okrog 200 do 300 starih milijonov 
din

Dnevno, pride v Gramex ali odide 10 do 
12 vagonov materiala. Prostori so vsak dan 
bolj skromni, zato se morajo razširiti. Ob 
Kuriiniški ulici bodo poleg upravnih zgra
dili tudi stalne razstavno-komercialne pro
store, kjer bodo kupcem zmeraj na ogled 
vsi materiali, in sicer v oblikah, kako se 
praktično najbolj primerno uporabljajo. 
Podobne specializirane trgovine z gradbe
nimi materiali ali drugod v Ljubljani in 
Sloveniji nimamo.

Podjetje je v glavnem samo vzgojilo svoj 
kader, razen tega pa ima tudi precej štt 
pendistov — gradbene in ekonomske stroke.

Ob obletnici naše čestitke in še veliko 
uspehov!

Nova tovarna Termike
Industrijsko in montažno 

podjetje TERMIKA, ki ima 
sedež v naši občini, je v 
poreformskih letih doživljalo 
in še doživlja nenehni go
spodarski vzpon. 2e lani smo 
pisali o TERMIKI, da je s 
pojačano strukturo kadrov 
z visokošolsko izobrazbo z 
dobro organizacijo in pravil
nim gospodarjenjem, dose
glo — ob zmanjšanju admi
nistrativnega kadra, boljše 
poslovanje in boljšo akumu
lacijo..

Dobro in pravilno gospo
darjenje pa je TERMIKI 
omogočilo, da je ustvarila do
kaj močne lastne sklade, s 
katerimi je lahko nudila za
poslenim dostojne osebne 
dohodke, kreditiranjfe za sta
novanjsko gradnjo, razne re
konstrukcije v obratih in na
bavo osnovnih sredstev, ki 
so bila nujna za izboljšanje 
tehnoloških postopkov in za 
povečanje produktivnosti. Le
tos pa je to podjetje odprlo

še svojo novo tovarno za pro
izvodnjo mineralne volne, v 
Škofji Loki. Tovarna je velik, 
moderen objekt, opremljena 
z modernimi in tehnološko 
izpopolnjenimi napravami za 
tovrstno proizvodnjo. Celot
na naprava je nabavljena pri 
švedski firmi JUNGERS in 
so jo tudi švedski strokov
njaki montirali. Kapaciteta 
naprave je 15.000 ton vlaken 
iz mineralne volne kar bo 
zadovoljevalo potrebe do
mačega trga in izvoza. Po
membna posebnost te inve
sticije je v tem, da je od 
pričetka gradnje tovarne do 
prvih izdelkov, minilo komaj 
nepolno leto dni.

Tovarna mineralne volne 
v Škofji Loki na Trati, za 
katere gradnjo je TERMIKA 
vložila dobršen del lastnih 
sredstev je, kot so to izjavili 
inozemski gostje, ki so pri
sostvovali otvoritvi tovarne, 
najmodernejša te vrste v 
Evropi. Proizvodnja je avto

matizirana, na enem koncu j 
naprava »golta« surovino, na 
drugem pa »bruha« gotova J 
izdelke. Zato tudi terja manj- J 
še število zaposlenih kot prej- | 
šnja tovrstna tovarna, ki i° 
je TERMIKA imela v BodoV- 
Ijah pri Škofji Loki. Ker p» 
se bo v starem obratu P0" : 
večala proizvodnja plastičnih | 
kitov (za gradbeništvo i-n j 
industrijo) bo za vse delav
ce dela dovolj.

V novi tovarni mineralne 
volne v Škofji Loki bodo iz
delovali izdelke, ki jih P0" 
znamo pod imenom TERVOL- 
To so filci, blazine, plošče, j 
(impregnirane s sint. smolo), 
ki rabijo za toplotno in zvo- | 
čno izolacjjo v gradbeništvu 
in industriji ter žlebake za 
izolacijo cevovodov, kar j® 
še posebej težko pričakovani | 
izdelek. Med projektanti i0 
gradbeniki je veliko zanim#' j 
nja za izdelke TERVOL.
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Obiščite
sejemske prireditve 
na Gospodarskem 
razstavišču 
v Ljubljani

• 16. mednarodna razstava elektronike, telekomunika
cij, avtomatizacije in nuklearne tehnike »SODOBNA
ELEKTRONIKA«
7"12 oktobra 1969
• 15. sejem konfekcije, modnih tkanin, pletenin, usnja, 
izdelkov usnjarsko predelovalne industrije in raznih 
modnih artiklov »MODA 1970«
10.—18. januarja 1970
• 3. mednarodna razstava VARILNE TEHNIKE
8. —12. aprila 1970
• 9. mednarodni sejem ALPE-ADRIA
9. —17. maja 1970
• SETEX 1970«
Mednarodni vzorčni sejem tkanin in pribora za oblačil
no industrijo in trgovino 
25.-27. maja 1970
• 9. mednarodni LESNI SEJEM 
6.—14. junija 1970
• 16. mednarodni sejem vin, žganih pijač, sadnih so
kov in opreme
5. specializirani sejem gostinske in turistične opreme 
29. avgusta — 6. septembra 1970
• 17. mednarodna razstava elektronike, telekomunika
cij, avtomatizacije in nuklearne tehnike »SODOBNA
ELEKTRONIKA«
6. —11. OKTOBRA 1970
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